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رئیس فدراسیون واردات مطرح کرد:

هشدار نسبت 
به رسوب کالاها در بنادر

پیش بینی وام ۳۵۰ میلیونی 
ازدواج جوانان در ۱۴۰۳

کاهش نرخ بهره 
بین بانکی 

kasbokarnews paper 
kasbokarnews 

سرمقاله

هدایت نقدینگی 
به بازار مسکن

برخــی از هلدینگ هــا، 
بــزرگ و  شــرکت های 
برخی بانک ها سرمایه های 
عظیمی را به خرید و فروش 
مسکن اختصاص داده اند و این تقاضای کاذب طی 
سال های گذشته اثرات منفی در بازار مسکن ایجاد 
کرده که باید کنترل شود. اگر دولت بتواند حجم 
نقدینگی را به ســمت تولید ببرد خوب است. در 
غیر این صورت ترجیح آن است که سرمایه ها در 
بانک بماند. زیرا اگر خارج شود هم بانک ها به سمت 
ورشکستگی بیشتر می روند و هم بازارهای غیرمولد 
 دچار حباب می شــوند. به همیــن دلیل دولت 

و بانک مرکزی...

  حسن محتشم، کارشناس 
مسکن

متن کامل  د ر صفحه ۳

۴

وزیرارتباطات:

۴۰ میلیون ایرانی 
از پیام رسان های داخلی 

استفاده می کنند

18 هزار خانه خالی به سازمان مالیاتی معرفی شدند 

کاهش حباب بازارهای غیرمولد
صفحه۳

صفحه2

شکست  رکورد  پروازهای  عبوری
بذرپاش :   به   ایرلاین های   خارجی   آزادی   می دهیم

وزیر ارتباطــات و فناوری با بیان اینکه کســی که 
برای پیشرفت کشــور و ایجاد امید در مردم تلاش 
کند بسیجی است، گفت: توســعه پیام رسان های 
بومی امروز به حدی رســیده که اکنــون بیش از 
۴۰ میلیون نفر از مردم ایران از آنها اســتفاده می 
کنند در صورتی که زمانی قابل تصور نبود، بتوانیم 
سکوهایی داشته باشیم که قابلیت میزبانی از ده ها 
میلیون کاربر را داشــته باشــند. به گزارش وزارت 
ارتباطات، »عیســی زارع پور« روز جمعه سوم آذر 
ماه به مناسبت هفته بسیج و در نشست صمیمی با 
مسوولان بسیج دانشجویی دانشگاه های کشور با بیان 
اینکه امروز بسیجی کسی است که امید مردم را زنده 
نگه دارد، افزود: در برخی حوزه ها پیشرفت های خوبی 
داشته ایم و شما بسیجیان وظیفه روایتگری و جهاد 
تبیین پیشرفت ها و دستاوردهای کشور را دارید و 
نیز وظیفه دارید همانند کسانی که برای پیشرفت 
کشور تلاش می کنند در این حوزه فعالیت کنید. وی 
در ابتدای گزارش خود به فرآیند طراحی و پیشرفت 
شبکه ملی اطلاعات در سال های گذشته پرداخت و 
با اعلام اینکه اکنون این شبکه پیشرفت حدود ۶۴ 
درصدی دارد، تاکید کرد: شبکه ملی اطلاعات، شبکه 
ای پرسرعت، با کیفیت و امن در گستره ایران است 
که نیازهای مردم را در حوزه های مختلف پاسخگو 
می شــود که در ابتدای این دولت پیشرفت آن ۲۳ 
درصد بود که در کمتر از ۲ سال به حدود ۶۴ درصد 
رسیده است. وزیر ارتباطات به مشکلات و کمبودهای 
زیرساخت ارتباطی نیز اشــاره کرد و گفت: راه حل 
اساسی برای این مشکل، فیبرنوری منازل و کسب 
و کارهاست که با آماده کردن زیرساخت های آن، 
اجرای پروژه از یک سال گذشته آغاز شده و تاکنون 

نیز در ۱۰۰ شهر تکمیل و...

اجتماعی

جانشین فرمانده انتظامی استان سمنان استفاده از 
کالای قاچاق در محل کار زندگی و کانون خانواده را 
به پذیرش اسب تروای دشــمن تشبیه کرد و گفت: 
وقتی کالاهای لوکس و زینتــی فرنگی وارد زندگی 
مردم می شود، کم کم فرهنگ اشرافی گری و شیفتگی 
به غرب در ذهن آنها رسوخ و مقدمه اضمحلال فکری 
را فراهم می کند.  سرهنگ سیدعلی میراحمدی در 
جلســه قرارگاه مبارزه با قاچاق کالا که با محوریت 
برنامه ریزی برای خودروهای سواری فعال در انتقال 
کالای قاچاق برگزار شد، اظهار کرد: مهمترین رویکرد 
فرماندهی انتظامی در امر مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
پیشگیری، پیش بینی و مبارزه است. او مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز را مهمترین ماموریت پلیس امنیت اقتصادی 
اعلام و بر لزوم تعامل و همکاری دیگر رده های فراجا با 

پلیس تاکید کرد.
جانشین فرمانده انتظامی استان سمنان به عزم جدی 
نظام برای مقابله با قاچاق کالا اشاره کرد و ادامه داد: با 
توجه به دستورالعمل های صادره از ستاد کل نیروهای 
مسلح، در امر مقابله با قاچاق کالا و ارز باید از ظرفیت 

سایر نیروهای مسلح نیز بهره برد. 
وی با اعلام اینکه برخورد با خودروهای تندرو موسوم 
به شوتی که حامل کالای قاچاق هستند، در دستور 

کار فراجا اســت، گفت: پلیس امنیــت اقتصادی در 
حوزه مبارزه با قاچاق کالا و ارز باید مانند گذشته بدون 
مماشاتی با هیچ نهاد و شــخصی، به تلاش و مبارزه 

جدی خود با این پدیده ادامه دهد.
ســرهنگ میراحمدی بر نقش رسانه ها در مأموریت 
مبارزه با قاچــاق کالا تأکید و بیان کــرد: اگر مردم 
آسیب های کالای قاچاق و آثار مخرب ناشی از آن را 
بر اقتصاد، بی کاری، ســلامت و بهداشت دریابند، در 
استفاده از کالاهای داخلی مشارکت بیشتری خواهند 
داشت و این امر فقط با قدرت نرم رسانه ها تحقق خواهد 
یافت.  وی خانواده ها را از استفاده از کالای قاچاق برحذر 
داشت و درباره اثرهای فرهنگی ناشی از مصرف برخی 
کالاها، گفت: وقتی کالاهای لوکس و زینتی فرنگی وارد 
زندگی مردم می شود، کم کم فرهنگ اشرافی گری و 
شیفتگی به غرب در ذهن ها رسوخ و مقدمه اضمحلال 
فکری و آنچه دشمن در پی رسیدن به آن است، فراهم 
می شود. جانشین فرمانده انتظامی استان سمنان بر 
تعامل و همکاری تنگاتنگ پلیس امنیت اقتصادی با 
ســایر نهادها برای مبارزه جدی تر با قاچاق کالا و ارز 
تأکید کرد و افزود: امنیت، یک مقوله فرابخشی است و 
باید سهم سایر دستگاه ها و سازمان ها در کاهش جرایم 

اقتصادی را احصا و از آنها مطالبه گری کنید.

سرگرد جواد مختار رضایی نماینده پلیس فتا در 
گفت وگو با برنامه رادیویی »سینماگرام« به ارایه 
توضیحاتی درباره برخورد با جریان های غیراخلاقی 
خبری در فضای مجازی پرداخت. به گزارش روابط 
عمومی برنامه »سینماگرام«، هجدهمین قسمت از 
برنامه رادیویی »سینماگرام« به موضوع فیک نیوزها 
و جریان خبری غیراخلاقی در سینما اختصاص 
یافت. این برنامه شــامگاه جمعــه ۳ آذر با اجرا و 
سردبیری میثم کریمی از رادیو نمایش پخش شد.

در قسمتی از این برنامه سرگرد جواد مختار رضایی 
نماینده پلیس فتا روی خط آمد و گفت: نشر اکاذیب 
چه از طریق نهادهای حقوقی یا اشخاص حقیقی 
تنها از طریق ثبت شکایت قابل پیگیری است. باید 
این موارد مستندسازی و از طریق نهادهای قضایی 
ابتدا در دادسراها بررسی شود و وقتی از سوی مقام 
قضایی جرم شناخته شد به پلیس فتا نیز ارجاع 

داده خواهد شد.
وی افزود: پیشــنهاد من این اســت که شــما 
شروع کننده این اقدام باشــید تا ما وظیفه خود 
را در قبال شــما هنرمندان انجام دهیم. بهترین 
اقدام ثبت شــکایت از طریق دفاتر قضایی است. 
این جنس اقدامات در بالا بردن سواد رسانه ای و 

سواد بهره گیری از فضای مجازی برای مسئولان 
و مردم هم موثر است. انتشار یک بیانیه می تواند 
به نوعی این سواد رسانه ای و مقابله با نشر اکاذیب 
در این کانال ها را به دنبال داشته باشد. هر کلمه از 
آن مطلب جعلی منتشرشده از سوی مقام قضایی 
می تواند پیگیری شود و ما به عنوان پلیس صد در 

صد این موارد را پیگیری خواهیم کرد.
کریمی مجری برنامه نیز از سرگرد مختار رضایی 
خواست تا پیگیر مطالبات اهالی رسانه برای مقابله 
با فیک نیوزها باشد و مقرر شد تا اهالی رسانه در 
بیانیه ای مجزا خواســتار برخورد با افرادی باشند 
که بدون هویت به نشــر اخبار جعلی یا مطالبی 
در راســتای تخریب اشــخاص و حمله به حریم 

خصوصی آنها می پردازند.
کریمی توضیح داد: گرچه ایــن جنس اقدامات 
همیشه بوده اســت در دوران برخی مدیریت ها 
بیشتر شاهد فعالیت این کانال های تلگرامی جعلی 
هستیم. ما واقعاً از مدیران ارشد سازمان سینمایی 
می خواهیم که این موضوع را پیگیری کنند. انشالله 
بعد از انتشار بیانیه اهالی رسانه این انتظار می رود که 
مدیران سینما پای کار بیایند و در حمایت از مقابله 

با این افراد باشند.

معاون اول رئیس جمهور گفــت: باید همانند دیگر 
صحنه های انقلاب اسلامی مردم را به عرصه اقتصاد 
نیز وارد کرد که این مهم و سازماندهی مردم در بخش 
اقتصادی با کمک بســیج امکان پذیر است. محمد 
مخبر معاون اول رئیس جمهور به مناســبت هفته 
بسیج، سه ساعت در جمع مسئولان بسیج دانشجویی 
سراسر کشور در محل لانه جاسوسی حاضر شد و به 
تشــریح اقدامات دولت در دو سال گذشته و تبیین 
ظرفیت های اساسی اقتصادی کشــور برای رشد و 

پیشرفت پرداخت.
وی در این نشست با تاکید بر اینکه در نسل کنونی 
بسیجیان نیز امثال شهید چمران ها و قاسم سلیمانی ها 
وجود دارند، گفت: بارها شاهد بودیم که در حوادث 
طبیعی گروه های جهادی و بسیج با ازخودگذشتگی 
در لحظات ابتدایی در کنار مردم حضور داشته اند که 
چنین ایثارگری هایی یادآور فداکاری های شهدا است.

معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه کلید واژه هایی 
همانند بسیج و مقاومت به برکت وجود امام خمینی )ره( 
در ادبیات نظام بین الملل راه یافته است، افزود: مکتب 
بنیانگذار کبیر انقلاب اسلامی با گفتمان علوی، فرهنگ 
حسینی، اقتصاد مقاومتی و با لشکر بسیجی توانسته 
است چنان لرزه ای بر نظام ســلطه بیافکند که هیچ 
اسلحه و تسلیحات نظامی توانایی مقابله با آن را ندارد. 
مخبر خاطرنشان کرد: شاهد آن هستیم که ایثارگری 
شهید فهمیده در خرمشهر، امروز در غزه و در جنگ 
مقابل رژیم کودک کش صهیونیستی نیز اتفاق می افتد 
که این فرهنگ و روش را امــام خمینی)ره( در جهان 
ایجاد کردند. وی با بیان اینکه امروز مهم ترین مشکل 
نظام سلطه با جمهوری اسلامی ایران، آموزش، فرهنگ 
و تربیت یافتگان مکتب خمینی کبیر است، تاکید کرد: 
رژیم صهیونیستی و آمریکا به این دلیل از نظام مقدس 
جمهوری اسلامی ایران عصبانی هستند که با وجود 
اقدامات جبهه مقاومت در کنار فرهنگ اسلامی هیمنه 
و هژمونی نظام سلطه در جهان از بین رفته است. معاون 
اول رئیس جمهور با اشاره به عملیات طوفان الاقصی 
حماس علیه رژیم منحوس صهیونیستی تصریح کرد: 
رژیم اشغالگر قدس که مدعی قدرتمندترین ارتش و 
بزرگترین مجموعه اطلاعاتی در منطقه اســت و پس 
از ســال ها و دهه ها محاصره یک باریکه، تنها توسط 
چند صد نفر نیروی حماس، هفت مانع غیرقابل تصور 
آنان شکسته شــد و پس از این عملیات بزرگ رژیم 
صهیونیستی نتوانست غزه را تسخیر و نیروی حماس 
را از بین ببرد و حال این رژیم جعلی به کودک کشی و 

نسل کشی در فلسطین روی آورده است.
مخبر همچنین در این نشست پس از تشریح وضعیت 
آغاز به کار دولت سیزدهم با اشاره به نامگذاری شعار 
امسال، بر برنامه کوتاه مدت، میان مدت و بلندمدت 
دولت برای مهار تورم و رشد تولید و تحقق منویات 
مقام معظم رهبری در حوزه هــای اقتصادی تاکید 
کرد و افزود: توقع دولت از بسیج دانشجویی و جامعه 

دانشگاهی برای رســیدن به اهداف مورد نظر خود 
رصد ظرفیت ها، تشخیص مســائل و ارائه راه حل ها 

به دولت است.
وی در ادامه به تشــریح اقدامات و دســتاوردهای 
دولت پرداخت و کاهش رشــد تورم مصرف کننده 
و تولیدکننــده، کاهش تورم ماهانــه 7/۳ درصدی 
در فروردین به ۳/۲ درصــد در آبان ماه، کاهش تورم 
نقطه به نقطه از 5/55 درصد به 5/۳9 درصد، کاهش 
تورم سالانه به نرخ ۴۴ درصد، میانگین رشد تولید 7 
درصدی در ۶ ماه اول سال جاری و افزایش ظرفیت 
تولید و فروش نفت را از جمله اقدامات دولت سیزدهم 

برشمرد.
معاون اول رئیس جمهور با بیان اینکه سران کشورهای 
منطقه در ملاقات های دوجانبه و چندجانبه همواره بر 
تکمیل هرچه سریع تر کریدور شمال-جنوب تاکید 
کرده اند، افزود: با همکاری برخی کشــورها مراحل 
تکمیل کریدور شــمال-جنوب با ســرمایه گذاری 
۲/۳میلیارد دلاری طراحی شــده اســت و به زودی 
ساخت خط ریلی رشت-آســتارا در مسیر شمال- 
جنوب آغاز می شود که می تواند ظرفیت باری کشور 
را سالانه به ۲۰ میلیون تن برساند. مخبر در تبیین 
اقدامات دولت در زمینه مسکن و تحقق شعار ساخت 
۴ میلیون مسکن در دولت ســیزدهم افزود: اعطای 
زمین در هزار شــهر، اتمام ۲۴۰ هزار واحد مسکن 
ناتمام و ثبت نام یک میلیون و چهارصد هزار نفر در 
طرح ملی مســکن تاکنون در این زمینه انجام شده 
اســت. وی گفت: افزایش ظرفیت 7 هزار مگاواتی 
برق کشور، شروع عملیات ۱۰ هزار مگاوات نیروگاه 
جدید، طراحی ۲7 شهر ساحلی، ساخت 5 شهر مولد 
کشاورزی، احداث ۱۳ پارک پتروشیمیایی و طراحی 
بزرگترین شهر تولیدی و مسکونی در مکران از دیگر 

برنامه  های دولت مردمی است.
معاون اول رئیس جمهور تصریح کرد: با وجود مسائل 
و مشکلات در کشور اما ظرفیت ها، موفقیت ها و قدرت 
حل مسأله در کشور فوق العاده زیاد است. در این زمینه 
باید همانند دیگر صحنه های انقلاب اسلامی مردم را 
به عرصه اقتصاد نیز وارد کرد که این مهم و سازماندهی 
مردم در بخش اقتصادی با کمک بسیج امکان پذیر 
است. همچنین در این جلسه برخی از دانشجویان 
به بیان نظرات، درخواست ها، دغدغه ها، دیدگاه ها، 
پیشــنهادات و مطالبه گری های خود در زمینه های 
حل مشکلات صنفی و آموزشی دانشگاه های مختلف، 
تخصیص بودجه لازم برای تشکل های دانشجویی، 
افزایش سطح کیفی فعالیت های فرهنگی، تقویت 
پیوند صنعت و دانشگاه، تسهیل ازدواج دانشجویی، 
افزایش دیدارهای دانشــجویی با مقامات و وزرای 
دولت بویژه در ســفرهای اســتانی، امیدآفرینی در 
میان دانشجویان، افزایش ظرفیت برخی رشته های 
دانشگاهی و همچنین مشکلات استانی و شهرهای 

محلی خود پرداختند.

سازماندهی حضور مردمی در بخش اقتصادیکالای قاچاق، اسب تروای دشمن است
سياسیفرهنگی 

راهکار پلیس فتا برای مقابله با »فیک نیوزها« در سینما

آگهی تجدید مناقصه عمومی  )نوبت دوم(
شهرداری اندیشه در نظر دارد به استناد مجوز شماره 5/۴5۳/د مورخ۱۴۰۲/۰7/۰۳موضوع بند8 صورتجلسه شماره۱۳۴ مورخ۱۴۰۲/۰۶/۱۴ شورای اسلامی شهر جهت انجام مناقصات 

عمومی اجرای پروژه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به پیمانکاران دارای حداقل رتبه 5 راه و ترابری واگذارنماید.
۱-موضوع مناقصه:احداث امتداد خیابان سایت صنعتی تا خیابان فردوسی شهر اندیشه به اعتبار 55/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ریال با احتساب 9درصد مالیات بر ارزش افزوده می باشد.

۲-شرح مختصری از مشخصات و مقادیر کار:
عملیات تخریب،عملیات خاکی با ماشین، قالب بندی و چوب بست، بتن درجا،بتن پیش شاخته،زیر اساس،اساس،زیر بالاست و بالاست،آسفالت،حمل و نقل و سایر عملیات اجرایی نسبت به فهرست بهای راه و باند ۱۴۰۲ و دستور 

کارهای ابلاغی، با احتساب ضرایب طبق »برآورد و شرایط عمومی وخصوصی پیوست«،تجهیز کارگاه مقطوع)ضریب دیگری به آن تعلق نمی گیرد(فاقد ما به التفاوت مصالح، ما به التفاوت قیمت ارز و افزایش قیمت می باشد.
۳-سپرده شرکت در مناقصه:

مبلغ ۲/75۰/۰۰۰/۰۰۰ریال می باشد  به همین منظور ضمانتنامه بانکی به نفع شهرداری اندیشه با واریز نقدی به حســاب جاری سیبا به شماره ۰۱۱۳99۴۴5۶۰۰۱  نزد بانک ملی ایران شعبه بلوار آزادی اندیشه 
کد۲۴۱7)شماره حساب شبا IR۱5۰۱7۰۰۰۰۰۰۰۱۱۳99۴۴5۶۰۰۱( تهیه و برابر دستورالعمل مندرج در کاربرگ مناقصه به همراه پیشنهاد قیمت ارائه گردد.لازم بذکر است نفرات اول،دوم و سوم مناقصه هرگاه 

حاضر به عقد قرارداد نگردند سپرده آنان به ترتیب به نفع کارفرما ضبط خواهد شد.
۴-مهلت و محل دریافت اسناد مناقصه: از تاریخ انتشار آگهی تا پایان ساعت اداری روز دوشنبه مورخ۱۴۰۲/۰9/۰۶ومحل دریافت آن صرفا از طریق سامانه تدارکات الکترونیک دولتwww.setadiran.ir می باشد.

5-مهلت ومحل تسلیم پیشنهادات:
متقاضیان می بایست تا پایان ساعت اداری روز شنبه مورخ۱۴۰۲/۰9/۱8 اصل ضمانت نامه را به واحد دبیرخانه شهرداری تحویل و شماره ثبت پاکت الف دریافت و سپس تصویر سپرده شرکت در مناقصه را در سامانه 

تدارکات الکترونیک www.setadiran.ir بارگذاری نمایند.
تذکر: صرفا اسناد پاکت های پیشنهاد)ب(و)ج( دارای امضای الکترونیکی مورد پذیرش است.در جلسه بازگشایی پاکت های)ب(و)ج( اسناد فیزیکی )کاغذی(و اسناد فاقد  امضای الکترونیکی به هیچ وجه مورد پذیرش نیست.

۶-مدارک لازم جهت دریافت اسناد مناقصه:
متقاضیان جهت دریافت اسناد می بایست از طریق سامانه ستاد نسبت به خرید اسناد شرکت درمناقصه اقدام نمایند.

7-زمان بازگشایی پیشنهادها:  روزیکشنبه مورخ۱۴۰۲/۰9/۱9 می باشد.
8- شهرداری اندیشه در رد یا قبول یک یا تمام پیشنهادات بدون ذکر دلیل مختار می باشد.

9-هزینه درج آگهی در روزنامه بعهده برنده مناقصه است.
بهروز کاویانی-شهردار شهر اندیشه

تاریخ انتشار نوبت اول:۱۴۰۲/۰8/۲8
تاریخ انتشار نوبت دوم:۱۴۰۲/۰9/۰5



اقتصاد2
ایران

بذرپاش:بهایرلاینهایخارجیآزادیمیدهیم
شکست رکورد پروازهای عبوری

وزیر راه و شهرســازی از شکسته شدن رکود 
پروازهای عبوری از آســمان ایران خبر داد و 
گفت: به شرکت های هواپیمایی خارجی برای 
فعالیت در ایران، آزادی خواهیم داد. مهرداد 
بذرپاش در حاشیه آغاز عملیات اجرایی طرح 
توسعه فرودگاه امام خمینی )ره(، اظهار کرد: 
در بخش خدمات فرودگاهی وقتی می توانیم 
از یک کریدور خوب ترانزیتی صحبت کنیم که 
سایر اعضا هماهنگ باتوسعه  زیرساختها باشد.
زیرســاخت فرودگاهی، خدمات فرودگاهی 
خوب می خواهد که بخشی از آن به نرم افزار 

است که به صورت موازی پیگیری می شود.
وی بــا بیان اینکه بعــداز ایــام کرونا رکورد 
پروازهای عبوری از ایران طی ماه گذشــته 
شکسته شد، گفت: این امر نه تنها درآمدهای 
خوبی را نصیب ایران می کند، بلکه  بیشــتر 
پیام ایمنی و امنیتی اســت کــه در ایران به 
ســرمایه گذاران کشــورهای دنیا و فعالان 

اقتصادی منتقل می شود.
وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به اینکه در 
مذاکره با نیروهای مســلح بحــث پروازهای 
عبوری با سرعت مناسبی پیش می رود، افزود: 
تا پایان سال تعداد هواپیماهای فعال کشور دو 
برابر می شود. سیاست وزارت راه و شهرسازی 
تامین هواپیما و توسعه ناوگان توسط بخش 

خصوصی است.
بذرپــاش همچنین در خصــوص پروازهای 
فــرودگاه امام یا آور شــد: در برخــی روزها 
170 پرواز در فرودگاه امام انجام می شــود 
و در برخی مواقع شلوغ ســال به روزانه 300 
پرواز افزایش می باید. وی با اشاره به توسعه 
ناوگان هوایی کشور، گفت: وقتی بستر توسعه 
پروازها مهیا می شود، دولت ایران به  ایرلاین 
های خارجی بــا دادن آزادی هــا، پروازها را 
افزایش می دهد. وزیر راه و شهرسازی تاکید 
کرد: خیلی از کشورها ایران را به عنوان نقطه 
ترانزیتی انتخــاب خواهند کرد و ما ســایر 
خدمات فرودگاهی را به ایرلاین های خارجی 
ارائه می دهیم. به این ترتیــب فرودگاه امام 
به مبدا مقصد پروازی شرکتهای هواپیمایی 

خارجی تبدیل خواهند شد.

۸۰ درصد زعفران تولیدی به 
بازار های هدف صادر می شود

عضو شــورای ملی زعفران گفــت: بنابر آمار 
۸0 درصــد زعفران تولیدی صادر می شــود 
که با توسعه صنایع تبدیلی حداقل ارزآوری 

صادرات ۲00 تا 300 درصد افزایش می یابد.
علی حســینی عضو شــورای ملی زعفران با 
بیان اینکه برداشت زعفران روزهای پایانی را 
سپری می کند، گفت: برداشت زعفران 1۵ تا 
۲0 آذر ادامه دارد و بنابر بررسی های میدانی 
میزان تولید نسبت به سال قبل کاهش داشته 
است، اما میزان دقیق آن را نمی توان تا پایان 

فصل برداشت اعلام کرد.
او با بیان اینکه سطح زیرکشت زعفران مرتب 
روبه افزایش اســت، افزود: بنابر آمار وزارت 
جهاد سطح زیرکشت زعفران 1۲۵ هزارهکتار 
است، درحالیکه ۵ سال گذشــته 130 هزار 
هکتار اعلام کرده بود کــه در نهایت یکی از 
عوامل ســردرگمی تولید زعفران نبود آمار و 

ارقام است.
حســینی ادامــه داد: 1۲ ســال پیش طرح 
شناســنامه دار کردن مزارع زعفران بصورت 
پایلوت اجرا شــد تا بتوانیم آمار صحیحی از 
مزارع زعفران داشــته باشــیم که متاسفانه 
حمایت های لازم از این طرح صورت نگرفت، 
در نهایت این امر موجب شــده نتوانیم آمار 
و اطلاعات دقیق از محصول زعفران داشــته 

باشیم.
عضو شورای ملی زعفران با اشاره به ضرورت 
توجه به صنایع جانبــی زعفران افزود: با حل 
مشکلات زیربنایی، صادرات روی ریل صحیح 
می افتد تا به عنوان تولیدکننده برتر دسترنج 

کشاورزان آسیب نبیند.
او با بیان اینکه ۸0 درصــد زعفران تولیدی 
به بازارهای هــدف صادر می شــود، گفت: 
صادرکنندگان به ازای هرکیلو زعفران ۸00 
دلار باید تعرفه گمرکی بدهند، حال ممکن 
اســت صادرکنندگان هرکیلو محصول را با 
نرخ 1۲00 دلار یا حتی کمتر از ۸00 دلار در 
بازارهای جهانی به فروش رســانند. حسینی 
گفت: برآوردها حاکی از آن است که با توسعه 
صنایــع جانبی ارزآوری حاصــل از صادرات 

حداقل ۲00 تا 300 درصد افزایش یابد.

اخبار

مدیرکل دفتر حسابرسی 
سازمان امور مالیاتی کشور 
گفت: ارائه اطلاعات بانک 
مرکــزی از حســاب های 
بانکی اشخاص، رشد اخذ 
مالیات سال 1۴01 نسبت به ســال 1۴00 را سه 

برابر کرد.
»شاهین مستوفی« افزود: ســازمان امور مالیاتی 
از ســال ۹۹ اقدامات گســترده ای را برای مبارزه 
با فرار مالیاتــی انجام داد که یکــی از آنها دریافت 
تراکنش های بانکی صاحبان مشاغل از بانک مرکزی 
بود؛ در این راستا احراز چهار هزار میلیارد تومانی 
مالیات از ســال ۹۹ به 31 هزار میلیارد در ســال 

1۴01 رسید.
وی ادامه داد: رشــد احراز مالیات از ســال ۹۹ تا 
سال 1۴00 نزدیک به ۲.۵ برابر و از سال 1۴00 تا 
1۴01 حدود سه برابر بود. مدیرکل دفتر حسابرسی 
سازمان امور مالیاتی کشور یادآور شد: این سازمان 
مکلف است 7۵0 هزار میلیارد تومان از درآمد های 
دولتی را از محل اخذ مالیات هــای وصولی تامین 
کند و تاکنــون ۸0 هزار میلیارد تومــان از طریق 
مالیات های معوقه ســال های گذشته تامین شده 

است.

وی اضافه کرد: برخی از مالیات های معوقه مربوط 
به سال های گذشته بود که سیر طولانی پرونده ها 
در مراحل دادرسی قرار داشت که امسال با اقدامات 

سازمان، این مراحل تسریع شد.
مستوفی، عیدی و پاداش آخر سال کارکنان دولتی 
را تا سقف تعیینی مصوب معاف از مالیات برشمرد. 
وی در توضیح مالیات کارت به کارت بین دو حساب 

شــخصی افراد، توضیح داد: اگر شــخصی بین ۲ 
حساب خود عملیات کارت به کارت انجام دهد، از 
آنجایی که منجر به کسب درآمد نمی شود مالیاتی 

به آن تعلق نمی گیرد.
مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی 
کشور، ســقف معاف از مالیات را در بودجه 1۴03 
بدون تغییر نسبت به سال گذشته، رقم 1۲0 میلیون 

تومان در سال اعلام کرد. وی از ارسال لایحه اصلاح 
قانون مالیات بر درآمد خانوار به مجلس شــورای 
اسلامی خبر داد و توضیح داد: در لایحه جدید همه 
هزینه های خانوار و درآمدهای آنان با تناسب نفرات 
خانوار لحاظ خواهد شــد و این مهــم گامی برای 

عدالت مالیاتی خواهد بود.
رئیس کل سازمان امور مالیاتی کشور نیز گفت: با 
استراتژی هوشمندسازی و تمرکز بر فرار مالیاتی 
و شناســایی مودیان جدید به این موفقیت دست 

یافته ایم.
به گزارش ســازمان مالیاتی، ســیدمحمدهادی 
سبحانیان در نشست مسئولان بسیج دانشجویی 
پیرامون مســائل اساسی کشور با اشــاره به رشد 
درآمدهــای مالیاتی در دولت ســیزدهم افزود: با 
استراتژی هوشمندسازی و تمرکز بر فرار مالیاتی 
و شناســایی مودیان جدید به این موفقیت دست 

یافته ایم.
وی در این نشست بر ۲ هدف راهبردی نظام مالیاتی 
یعنی وصول مالیات حقه به عنــوان درآمد پایدار 
مالی دولــت و تکریم مودیان و فعــالان اقتصادی 
به عنوان شــریک راهبردی تاکید کــرد. در ادامه 
این نشســت دانشــجویان نیز به بیــان دیدگاه 
ها و نظرات خــود پرداخته و ســوالاتی پیرامون 
 مهمتریــن مســائل و مطالبات مالیاتــی جامعه 

مطرح کردند.

اطلاعات بانک مرکزی رشد احراز مالیات را ۳ برابر کرد 

هوشمندسازی و تمرکز بر فرار مالیاتی

رئیسفدراسیونوارداتمطرحکرد:
هشدار نسبت به رسوب کالاها 

در بنادر
رئیس فدراسیون واردات نسبت به احتمال رسوب 
کالاهای اساسی در بنادر با پایان مهلت بخشنامه 
ترخیص درصدی هشدار داد و گفت: فدراسیون 
واردات در نامه های متعدد از ســران قوا خواستار 
کمک برای حل مشکلات رسوب کالاها در کشور 

شده اند.
فرهاد آگاهی با اشاره به نگرانی فعالان اقتصادی از 
عدم تصمیم گیری به موقع برای تداوم ترخیص 
درصدی کالاها از بنادر، اظهار کرد: با توجه به پایان 
زمان بخشنامه ترخیص درصدی کالاها، در صورت 
عدم تصمیم گیری به موقع برای تداوم آن، کالاها 
در بنادر کشور رسوب می کند و باعث به وجود آمدن 
برخی مشکلات از جمله پرداخت هزینه ها توسط 

مردم خواهد شد.
وی افزود: با توجه به شــرایط تحریم و همچنین 
وضعیت ارزی کشور، تدابیر لازم برای عدم رسوب 
کالا و ترخیص به موقع از بنادر کشور صورت گرفته 
بود که منجر به روان شدن ورود کالاهای مورد نیاز 
در کشور شــد. اما در حال حاضر با توجه به پایان 
زمان اجرای بخشنامه ترخیص درصدی کالاها از 
بنادر در پایان آبان مــاه و همچنین عدم تصمیم 
گیری به موقع برای تداوم وضعیت کنونی ترخیص 
کالا، فعالان اقتصادی نگران رسوب کالاها در بنادر 

و تحمیل هزینه به اقتصاد کشور هستند.
آگاهی با بیان اینکه فدراسیون واردات به نمایندگی 
از ۲۴ تشکل ملی و حدود ۵000 بنگاه اقتصادی 
تولیدی، تامین کنندگان کالاهای اساسی و تجار 
در نامه های متعدد از سران قوا خواستار کمک برای 
حل مشکلات رســوب کالاها در کشور شده اند، 
تصریح کرد: در حالی که در »ســال مهار تورم و 
رشد تولید« شاهد افزایش چهار برابری هزینه های 
انبارداری طی یک سال هستیم، به نظر می رسد 
عدم تصمیم گیری به موقع برای تداوم بخشنامه 
ترخیص درصدی کالا، ممکن است تبعاتی برای 
اقتصاد کشــور به ویژه در زمینه تامین به موقع 

کالاهای اساسی در کشور داشته باشد.
آگاهــی در خصــوص مشــکلات ارزی در بخش 
کالاهــای اساســی نیز گفــت: متاســفانه هنوز 
نتوانسته ایم مکانیسم مشخصی را برای بهره برداری 
از معافیت های تحریمی کالاهای بشر دوستانه در 
زمینه غذا و دارو بکار بگیریم تا مشکلات تحریم در 
بخش محصولات کشــاورزی و غذایی و همچنین 
دارو کاهش یابد. رئیس فدراسیون واردات در پایان 
با اشــاره به افزایش شــدید نیاز نقدینگی فعالان 
اقتصادی، گفــت: بنگاه های اقتصــادی تاکنون 
نتوانسته اند خودشان را برای تامین نقدینگی ریالی 
ناشی از افزایش نرخ ارز تطبیق دهند و به دلیل موانع 
موجود در نظام بانکی مجبورند پول گرانتری را برای 
رفع نیاز به ســرمایه در گردش خود تامین کنند. 
پیش تر ترخیــص درصدی مواد اولیــه واحدهای 
تولیدی تا سقف ۹0 درصد بدون مطالبه کد رهگیری 
بانک و با رعایت فهرست تعرفه های ابلاغی تا پایان 
آبان 1۴0۲ بلامانع اعلام شــده بود. اما مهلت این 
بخشنامه تا پایان آبان ماه بود و از اول آذر، ترخیص 

۹0 درصدی کلیه کالاهای مشمول، متوقف شد.

پیش بینــی وام ۳۵۰ میلیونی 
ازدواج جوانان در ۱۴۰۳

نایب رئیس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه 1۴03 
گفت: کمیسیون تلفیق وام ازدواج جوانان را 3۵0 
میلیون تومان و سایر متقاضیان را 300 میلیون 
تومان تعیین می کند تا با این کار از جوانان حمایت 
شــود. سیدمحســن دهنوی عضو هیات رئیسه 
مجلس در مطلبی در صفحه توییتر خود نوشت: 
»سازمان برنامه و بودجه مانند پارسال، چگونگی 
تسهیلات ازدواج و فرزندآوری را از لایحه بودجه 
حذف کرد و اختیارش را به شورای پول  و اعتبار داد.

در کمیســیون تلفیق با تصویب وام ازدواج برای 
پسران زیر ۲۵ و دختران زیر ۲3 سال، 3۵0 میلیون 
تومان و سایر متقاضیان 300 میلیون، از جوانان 
حمایت می کنیم.« بخش اول لایحه بودجه مربوط 
به ماده  واحده مشــتمل بر احکام مورد نیاز برای 
اجرای بودجه کل کشور و ســقف منابع بودجه 
عمومی دولت بــه تفکیک درآمدهــا و واگذاری 
دارایی های سرمایه  ای و مالی و اجزای اصلی آنها 
منتشر شده است. قرار بود دولت 30 آبان لایحه 
بودجه 1۴03 را به مجلــس تقدیم کند که بنا بر 
گفته علی بهادری جهرمی ســخنگوی دولت، با 
درخواست هیات رئیســه مجلس این موضوع به 
بعد از اتمام بررسی برنامه هفتم توسعه موکول شد.
احمد نادری عضو هیات رییسه مجلس هم گفت 
که تقدیم لایحه بودجه 1۴03 به مجلس به بعد از 
هفته سرکشی نمایندگان به حوزه های انتخابیه 

موکول می شود.
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بانک مرکزی در جدیدترین گزارش خود نرخ بهره 
بین بانکی را در هفته منتهی به 1 آذرماه به میزان 3 
صدم درصد کاهش داد و به ۲3.60 درصد رساند. 
بیشترین نرخ بهره امسال مربوط به ۸ مهرماه ماه 
بوده که به نرخ ۲3.۸ درصد رسیده بود. طبق اعلام 
بانک مرکزی این نرخ در هفته منتهی به ۲۴ آبان 
ماه، ۲3.63 درصــد و در هفته منتهی به 17 آبان 
ماه، ۲3.۵6 درصد بوده است. این نرخ 10 آبان ماه، 
۲3.60 درصد و این نرخ در هفته منتهی به 3 آبان 
ماه، ۲3.71 درصد بوده است. نرخ بهره بین بانکی 
در هفته منتهی به ۲6 مهرماه، ۲3.7۲ درصد بود. 
این نرخ در هفته منتهی به 1۹ مهرماه به ۲3.76 
درصد، هفته پیش از آن ۲3.7۵ درصد بوده است.

نرخ بهره بین بانکی در پایــان هفته منتهی به ۵ 
مهر ماه با رکوردشکنی 10 سال به ۲3.۸0 درصد 
افزایش یافته بود. این نرخ در پایان هفته منتهی به 

۲۹ شهریور ماه به ۲3.6۹ درصد رسیده بود. نرخ 
بهره بین بانکی در هفته منتهی به ۲۲ شهریورماه 
نیز با افزایش 7 صدم درصــدی به ۲3.6۲ درصد 
افزایش یافته بود. این نرخ طــی هفته منتهی به 
1۵ شهریورماه با کاهش به ۲3.۵۵ درصد رسیده 
بود. نرخ ســود در هفته منتهی به ۸ شهریورماه 
نیز با کاهش ۲ صدم درصــدی به ۲3.۵7 درصد 
رسید. این نرخ طی هفته منتهی به 1 شهریورماه 
با افزایــش به ۲3.۵۹ درصد رســیده بــود. نرخ 
 بهره بین بانکی طی دو ماه گذشــته روند نوسانی 

داشته است.
کمترین نرخ این بازار در سه ماه اخیر، حوالی ۲3.۴ 
بوده اســت. روند صعودی نرخ بهره بین بانکی از 
بهمن ماه سال گذشــته آغاز شد؛ از هفته منتهی 
به 30 آذرماه، نرخ سود بین بانکی وارد کانال ۲1 
درصدی شــده و تا هفته منتهی به 1۹ بهمن ماه 

در همین کانال در نوسان بود، ولی از ۲6 بهمن ماه 
این نرخ رکورد جدیدی در کانال ۲۲ درصدی به 
ثبت رساند و حالا این نرخ در کانال ۲3 درصدی 

در نوسان است.
با افزایش نرخ بهره بانکی در هفته گذشته، به نظر 
می رسد بانک مرکزی برای کنترل عملیات بانک ها 
در بازار بیــن بانکی مجبور بــه افزایش نرخ بهره 
شده اســت. نرخ بهره بین بانکی رکورد سال های 
گذشته خود را شکسته و به سقف کریدور نزدیک 

شده است.
بانک مرکــزی در واکنش به افزایش نرخ ســود 
بین بانکی، کریدور این نرخ را که پیش از این از 1۴ 
تا ۲۲ درصد بود به 17 تــا ۲۴ درصد افزایش داد، 
نرخ بهره بین بانکی بار دیگر به سقف کریدور جدید 
خود نزدیک می شود و باید دید که بانک مرکزی 
اجازه شکسته شدن این سقف را خواهد داد یا خیر.

در حــال حاضــر بانک هــای مرکــزی دنیا در 
سیاست گذاری پولی یک کریدور نرخ بهره تعریف 
می کنند، کف و سقفی تعریف شده و معمولا نرخ 
بهره هدف، در وسط این کریدور تعیین می شود، 
به عنوان مثال نرخ بهره هدف 1۸ درصد است. در 
صورت مدیریت صحیح، طبیعتا نرخ بهره در بازار 
بین بانکی از این سقف کریدور نباید بالاتر برود یا 

از کف آن به عدد پایین تری برسد.
بانک های مرکزی در حال حاضــر هدف گذاری 
تورمی انجام می دهند و این موضوع متعارف است، 
به عنوان مثال اعلام می کننــد، نرخ تورم هدف، 
۲۲ درصد است و با همین نرخ بهره، به آن هدف 
می رسند و به اقتصاد جهت دهی می کنند؛ پس نرخ 
بهره  بین بانکی که به آن لنگر اسمی گفته می شود، 
ابزاری است برای کنترل و هدف گذاری تورم که 

در همه دنیا از آن استفاده می کنند.

معاون فنــاوری  بانک مرکزی گفــت: ۹۸ درصد 
خدمات بانکی به صورت الکترونیکی ارائه می شود. 
مهران محرمیان در مورد دریافت تســهیلات بر 
اســاس رتبه اعتباری گفت: در حال حاضر همه 
متقاضیان تســهیلات بانکی چه خرد و چه کلان 
اعتبارسنجی می شوند، اما پوشش اعتبارسنجی 
برای افراد حدود 30 درصد است و بقیه افراد هنوز 

رتبه اعتباری ندارند.
وی افــزود: در مــدل جدیــد بانــک مرکــزی 
اعتبارسنجی افراد به صورت کامل اجرا می شود. 
الان هم همه افراد استعلام اعتبارسنجی می  شوند، 
اما بسیاری از افراد امتیاز اعتباری ندارند که این 

امر باعث بروز مشــکلاتی شــده اســت. معاون 
فناوری  بانک مرکزی در پاســخ به این پرســش 
که مدل جدید اعتبارسنجی بانک ها از چه زمانی 
اجرا می شــود، گفت: چون داده هــای مختلف از 
سازمان های دیگر می گیریم، بنابراین نمی توانیم 
تاریخ دقیق ارائه کنیم، اما به زودی اعتبارسنجی 

به مرحله عملیاتی کامل می رسد.
محرمیان همچنین در مــورد اینکه آیا فقط افراد 
حقیقی اعتبارسنجی می شوند یا اشخاص حقوقی 
هم اعتبارســنجی خواهند شــد، گفــت: عمده 
کسانی که پوشش اعتباری ندارند، افراد حقیقی 
هســتند، اما در مدل جدید پوشش صددرصدی 

اعتبارسنجی انجام می شود. وی در مورد پرداخت 
غیر حضوری تســهیلات تا 300 میلیون تومانی 
عنوان کرد: مقررات در این زمینه کسی را مجبور 
نکرده است، اما تشویق می کنیم که تسهیلات تا 
سقف 300 میلیون تومان به شکل غیر حضوری 
پرداخت شود. برخی از بانک ها پرداخت تسهیلات 
به شکل غیر حضوری را آغاز کرده اند و بقیه هم به 

تدریج شروع می کنند.
محرمیان در مورد این که آیا تســهیلات تکلیفی 
دلیل عمده ناترازی بانکها هستند، گفت: تسهیلات 
تکلیفی هم در این مورد اثر دارد، ولی همه دلیل 
ناترازی بانکها نیست. معاون فناوری بانک مرکزی 

در پاسخ به این پرســش که در حال حاضر چند 
درصد خدمات بانکها دیجیتالی ارائه می شــود،  
گفت: ۹۸ درصد خدمات بانکی دیجیتالی است،  
۲ درصد باقیمانــده هم مربوط به تســهیلات و 
وثیقه گذاری اســت که هنوز الکترونیکی نشده 
اســت، برخی بانکها هم هنوز افتتاح حساب را به 

شکل غیر حضوری و الکترونیکی نکرده اند.
محرمیان در مورد اعتبار سنجی مشتریان بانک، 
گفت: اعتبارسنجی افراد حقیقی و حقوقی توسط 
اعتبار سنجی ایرانیان انجام می شود، البته در مورد 
اشــخاص حقوقی، موارد دیگری هم هســت که 

توسط بانک مرکزی بررسی می شود.

رویکرد کلان لایحه بودجــه 1۴03 در بخش منابع 
و مصارف متضمن استمرار رشد سال های 1۴01 و 
1۴0۲ و با هدف دستیابی به رشد اقتصادی 7 درصدی 
در سال نخست برنامه هفتم است. لایحه بودجه سال 
1۴03 که پیش بینی دخل و خرج دولت برای سال 
آینده است، را می توان اولین لایحه بودجه ای دانست 
که بر اســاس چهارچوب ها، احکام و خط مشی های 
مندرج در قانون )لایحه( برنامه هفتم توسعه تنظیم 
شــده اســت. به عبارت دیگر با عنایت به همزمانی 
فرآیندهای تدوین لایحه بودجه سال 1۴03 و تصویب 
لایحه برنامه هفتم توسعه در مجلس شورای اسلامی، 
مقرر شد، لایحه بودجه سال 1۴03 برمبنای اصول، 
قواعد و خط مشــی های قانون برنامه توسعه هفتم 

توسعه تدوین شود.
مشــی کلی در تدوین لایحه بودجه 1۴03 این بوده 
است که از احکامی که ماهیت آنها اصلاح قوانین دایمی 
کشور است، تا حد امکان اجتناب شود. به عبارت دیگر 

تمام تلاش این بوده است که از گنجاندن احکامی که 
ماهیت آنها دایمی بوده و در قالب احکام لایحه بودجه 
)با ماهیت یکساله( موضوعیت نداشته است، جلوگیری 
شود. سعی شده است از آوردن احکام قانونی بی ارتباط 
با موضوع بودجه و غیرضرور اجتناب شود. البته این 
موضوع استثنائات مختصری داشته که آن استثئانات 
بیشــتر در زمینه هایی بوده که تصویب این احکام 
می توانسته منابع درآمدی جدیدی را ایجاد و یا موضوع 
تنگنای مالی را مدیریت نماید. با این اقدامات حجم و 
تعداد احکام ماده واحده لایحه بودجه 1۴03 نسبت 

به سالهای قبل کاهش یافته است.
در تدوین الگــوی کلی لایحه بودجه ســال 1۴03 
مفروضات قانــون برنامه هفتم توســعه در برخی از 
پارامترهای اصلی و مهم اقتصادی مانند رشد اقتصادی، 
تورم و میزان سرمایه گذاری مدنظر قرار گرفته و سایر 
ارقام بخش های منابع و مصارف لایحه بودجه 1۴03 

برمبنای آن تنظیم شده است.

مدیرعامل شــرکت عمران شــهر جدید پرند از انجام 
عملیات زیربنایی و روبنایی با 700میلیارد تومان اعتبار 
در شــهر جدید پرند خبر داد و گفت: شهرک مسکونی 

اعتمادیه در پرند با ظرفیت 10هزار نفر ایجاد می شود.
آرش صیادی مدیرعامل شرکت عمران شهر جدید پرند 
با تأکید بر تلاش برای تأمین زمین بیشتر جهت تولید 
مسکن در آن شهر جدید، گفت: برای تأمین زمین بیشتر 
با وجود آنکه در شــهر جدید پرند با محدودیت زمین 
مواجه هستیم و امکان توسعه وجود ندارد، چندین گزینه 
از جمله ایجاد شهرک و تغییر کاربری و الحاق در حال 
پیگیری است و در تلاش هستیم ظرفیت تأمین زمین را 

برای تولید مسکن افزایش بدهیم.
این مقام مسئول در شهر جدید پرند، توضیح داد: شهرک 
اعتمادیه در نزدیکی پرند و متصل به محدوده شهر جدید 
پرند مصوب شده است که ظرفیت 10 هزار نفر جمعیت 
دارد و هم اکنون مراحل تملک آن در حال انجام است، در 
آینده نزدیک و برای سال جدید در شهر جدید پرند در 

حوزه مسکن خبرهای خوبی خواهیم داشت. مدیرعامل 
شرکت عمران شــهر جدید پرند توضیح داد: در حوزه 
دسترسی های پرند غیر از محور فعلی، یک مسیر دومی 
را که مجوز اتصال به اتوبان غدیر اســت، اخذ کرده ایم، 
هم اکنون در مراحل مقدمات انتخاب پیمانکار هستیم و 
مذاکراتی با ستادکل نیروهای مسلح برای اتصال مسیر 
سوم پرند به دلیل آنکه از اراضی ارتش عبور می کند آغاز 
شده است. در برنامه است تا اتصال پرند به ملارد از این 
مسیر انجام شود که هم اکنون کار در مراحل مقدماتی 

قرار دارد.
صیادی گفت: پروژه های روبنایی و زیربنایی گسترده ای 
نزدیک به 700 میلیارد تومان در حوزه شهر پرند در حال 
اجراست، تا پایان ســال در حوزه روبناها از جمله پارک 
و توسعه فضاهای سبز افتتاح هایی خواهیم داشت، دو 
مرکز درمانی دیگر به این فضاها افزوده خواهد شد، در 
حوزه سرانه های مذهبی نیز تا پایان سال دو مسجد به 

بهره برداری می رسد.

معاون سازمان توســعه تجارت با بیان اینکه هند 
موافق برقراری تجارت ترجیحی نیســت، گفت: با 
موافقت طرف هندی تجارت آزاد میان دو کشــور 

در حوزه محصولات کشاورزی برقرار خواهد شد.
ســید محمدصادق قنادزاده، معاون ارتقای کسب 
و کارهای بین المللی سازمان توسعه تجارت ایران 
در گفت وگو بــا خبرنگار مهر در مورد سرنوشــت 
برقراری تجارت ترجیحی میان ایران و هندوستان 

اظهار کرد: مذاکرات زیادی با هندوستان به جهت 
برقراری تجارت ترجیحی انجام دادیم منتهی این 

کشور موافق انعقاد این قرارداد نیست.
وی افزود: بنابرایــن پرونده تجارت ترجیحی میان 
ایران و هندوســتان از طرف این کشور بسته شد. 
قنادزاده تصریح کرد: منتهی در سفر اخیری که به 
هندوستان داشتیم، طرف هندی موافقت کرد که 
به صورت محدود تجارت آزاد میان دو کشور برقرار 

شود. معاون سازمان توسعه تجارت ایران گفت: این 
تجارت آزاد در حوزه اقلام کشاورزی خواهد بود که 
در اولین جلسه کمیته کشاورزی دو کشور در مورد 

جزئیات آن صحبت خواهیم کرد.
وی در مورد زمان برگزاری کمیته کشاورزی تصریح 
کرد: منتظریم طرف هندی زمان جلسه را اعلام کند 
ولی به احتمال زیاد به زودی این کمیته تشــکیل 

جلسه خواهد داد.

در اغلب سال ها هند جزو پنج شریک اصلی صادرات 
و واردات ایران بوده اســت که بر همین اساس در 
نیمه نخست امسال میزان صادرات ایران به هند 3.۸ 
میلیون تن کالا به ارزش 1.1 میلیارد دلار )رشد 6۸ 
درصدی در وزن و 1۵ درصدی در ارزش( و میزان 
واردات از هند نیز 77۵ هزار تن کالا به ارزش ۹۸7 
میلیون دلار )کاهش 17 درصــدی در وزن و 31 

درصدی در ارزش( بوده است.

کاهش نرخ بهره بین بانکی 

98  درصد خدمات بانک ها الکترونیکی ارائه می شود

ساخت شهرک جدید ۱۰هزارنفری در پرندرشد 7 درصدی اقتصاد در بودجه 1403 هدف گذاری شد

برقراری تجارت آزاد محصولات کشاورزی میان ایران و هندوستان

گروهاقتصادایرانوجهان
Newskasbokar@gmail.com
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رئیس اتحادیه بارفروشان گفت: با توجه به افزایش 
۱.۵ برابری تولید میوه و صیفی نســبت به سال 
قبل، نه تنها کمبودی در عرضه نداریم، بلکه مازاد 
تولید باید صادر شود. مصطفی دارایی نژاد رئیس 
اتحادیه بارفروشان گفت: با توجه به افزایش ۱.۵ 
برابری تولید در همه اقلام میــوه و صیفی، بازار 

متعادل است.
او قیمت کنونی هرکیلو انار را ۲۵ تا ۵۰ هزارتومان 
اعلام کرد و افزود: نرخ کنونــی هرکیلو انگور بی 
دانه ســفید ۱۵ تا ۴۰ هزارتومان، انگور بی دانه 
قرمــز ۲۵ تــا ۵۰ هزارتومان، پرتقال تامســون 
شمال ۱۰ تا ۲۵ هزارتومان، پرتقال ناول جنوب 

۲۵ تا ۴۵ هزارتومان، خرمالو شــمال ۱۵ تا ۳۰ 
هزارتومــان، خرمالو کن ۲۵ تــا ۵۰ هزارتومان، 
خیــار بوتــه ای ۱۰ تــا ۲۲ هزارتومــان، خیار 
گلخانه ۱۰ تا ۲۶ هزارتومان، ســیب لبنانی زرد 
۱۵ تا ۵۰ هزارتومان، ســیب لبنانی قرمز ۱۵ تا 
 ۵۰ هزارتومــان و کیوی ۲۰ تــا ۴۵ هزارتومان

 است.
دارایی نژاد ادامه داد: هــم اکنون هرکیلو گلابی 
بیروتی با نرخ ۳۰ تا ۸۰ هزارتومان، لیموشیرین 
۲۰ تا ۳۰ هزارتومان، نارنگی ۱۵ تا ۳۵ هزارتومان، 
موز اکوادور ۶۰ تا ۶۴ هزارتومان، موز هندی ۴۰ 
تا ۵۵ هزارتومان، هندوانه ۵ تــا ۱۵ هزارتومان، 

خربــزه ۸ تــا ۳۰ هزارتومان و طالبــی ۵ تا ۲۰ 
هزارتومــان در میــدان مرکزی و با احتســاب 
 ۳۰ تــا ۳۵ درصد ســود در خرده فروشــی ها 

عرضه می شود.
رئیس اتحادیه بارفروشان در ادامه افزود: با توجه 
به افزایش تولیــد مازاد بر نیاز کشــور، صادرات 
نسبت به مدت مشابه ســال قبل ۲۰ درصد رشد 
داشته اســت که پیش بینی می شود روند رشد 
صادرات اســتمرار یابد. او درباره آخرین وضعیت 
بازار میوه و صیفی گفت: با توجه به فراوانی عرضه 
میوه و صیفی پیش بینی می شود که تا اواسط آذر 

قیمت در بازار نوسانی نداشته باشد.

مدیرکل دفتــر بودجه ســرمایه گذاری و تامین 
مالی ساتبا از اختصاص بیش از ۶.۵ میلیارد دلار 
به منظور ســاخت نیروگاه هــای تجدیدپذیر در 

کشور خبر داد.
مهدی حســینی مدیر کل دفتر بودجه، تسهیل 
ســرمایه گذاری و تجهیز منابع مالی ســازمان 
انرژی هــای تجدیدپذیر و بهــره وری انرژی برق 
ســاتبا گفت: اســتفاده از انرژی  هــای تجدید

پذیر که از کانال انتقال فناوری میســر می شود 
علاوه بر بهینه  ســازی مصرف ســوخت فسیلی 
موجب ارتقای نــوآوری و فناوری  های این حوزه 
در بازار های انرژی خواهد شــد. او گفت: یکی از 

موضوعات با اهمیت و به نوعی مهم ترین چالش 
موجــود در توســعه نیروگاه  هــای تجدیدپذیر 
مســئله تامین مالی پایدار و قابــل اطمینان با 
 حداقل هزینــه برای ســرمایه  گذاران این حوزه 

در کشور است.
حســینی گفت: با آغاز به کار تابلوی برق ســبز 
در تاریــخ اول خرداد مــاه ســال جاری و آغاز 
معاملات برق ســبز ذیــل این تــالار و برنامه 

ریزی به منظور تعریف و ایجــاد ابزار های تامین 
مالی مبتنی بر مالکیت و بدهــی و همچنین به 
منظور ایجاد زیرســاخت  های لازم، امکان بهره 

منــدی از ابزار های موجــود در بازار ســرمایه 

 برای تامین مالی پروژه  هــا در آینده نزدیک نیز 
فراهم می شود.

مدیرکل دفتــر بودجه ســرمایه گذاری و تامین 
مالی ساتبا از اختصاص ســرمایه گذاری بیش از 
۶.۵ میلیارد دلار به منظور ســاخت نیروگاه های 
تجدیدپذیر در کشور خبر داد. او گفت: همچنین 
با اجرای نیروگاه  های تجدیدپذیر می توان ضمن 
کاهش بیــش از ۹۵ میلیارد معــادل مترمکعب 
ســوخت  درکشــورو میزان ۸۵ میلیارد لیتر از 
مصرف آب کاسته و همزمان از تولید بیش از ۲۰۵ 
میلیون تن دی اکســید کربن نیز در طول عمر 

پروژه جلوگیری خواهد کرد.

آمارهای یورو استات از صادرات ۶۷میلیون  یورویی پسته ایران به اروپا در ۹ماهه 
نخست سال جاری میلادی حکایت دارد. به گزارش خبرگزاری تسنیم، پایگاه 
خبری کمیسیون اروپا )یورواستات( از صادرات ۶۷ میلیون یورویی پسته ایران 
به اتحادیه اروپا در ۹ ماه نخست ۲۰۲۳ خبر داده است که این رقم نسبت به مدت 
مشابه سال قبل کاهش ۲۹درصدی داشته است. ایران در مدت مشابه سال قبل 

۹۵ میلیون یورو پسته به اروپا صادر کرده بود.
از کل پسته صادراتی ایران به اروپا در ۹ ماه نخست امسال ۴۹ میلیون یورو شامل 
مغز پسته و ۱۸ میلیون یورو مربوط به پسته با پوست بوده است. صادرات مغز 
پسته ایران به اروپا در این مدت کاهش ۱۵درصدی و صادرات پسته با پوست 
کاهش ۵۱درصدی داشته است. ایران در ۹ماهه ســال میلادی گذشته ۵۸ 
میلیون یورو مغز پسته و ۳۷ میلیون یورو پسته با پوست به اروپا صادر کرده بود.

بر اســاس این گزارش ایران پس از آمریکا دومین صادرکننده پســته به اروپا 
در ماه های ژانویه تا ســپتامبر ۲۰۲۳ بوده اســت. آمریکا در ایــن دوره ۴۳۹ 
میلیون یورو پســته به اروپا صادر کرده است. صادرات پســته آمریکا به اروپا 
نیز در این دوره با کاهش ۱۷درصدی نســبت به مدت مشابه سال قبل مواجه 
 شده است. آمریکا در ۹ماهه ســال قبل ۵۲۹ میلیون یورو پسته به اروپا صادر 

کرده بود.
آلمان مهمترین خریدار پسته ایران در اروپا طی ۹ماهه ۲۰۲۳ بوده است. ۷۰ 
درصد کل پسته صادراتی ایران به اروپا در این دوره به مقصد آلمان بوده است. 
آلمان ۴۷ میلیون یورو پسته ایران را در ماه های ژانویه تا سپتامبر امسال وارد 
کرده است. از سوی دیگر آمار گمرک چین نشان می دهد این کشور نیز در ۹ماهه 
سال جاری میلادی ۲۰ میلیون دلار پسته از ایران وارد کرده است که ۱۸ میلیون 
دلار مربوط به پسته با پوست و ۲ میلیون دلار مغز پسته بوده است. صادرات پسته 
ایران به چین در این دوره با کاهش ۵۹درصدی نسبت به مدت مشابه سال قبل 

مواجه شده است.

مدیرعامل شــرکت چینی هاکان با تاکید بر این که همــکاری چین با ایران 
تزلزل ناپذیر است، گفت:با همکاری قرارگاه خاتم، پروژه توسعه فرودگاه امام 
به سرمشق توسعه جاده ابریشم تبدیل می شود. هیو کان مدیرعامل شرکت 
چینی »هاکان« در مراسم آغاز عملیات اجرایی طرح توسعه فاز ۲ فرودگاه امام 
خمینی )ره( با قدردانی از مهمانوازی گرم ایرانی ها، اظهار کرد: در سفر رییس 
جمهوری ایران به چین، رییس جمهور چین تاکید کرد روابط دو کشور با نگاه 

استراتژیک بوده و آنرا توسعه می دهد.
وی افــزود: ایــن روابــط بــدون در نظــر گرفتــن هرگونــه تغییــر در 

 شــرایط بین المللــی بــه صــورت تزلــزل ناپذیــر بــا دوســتان ایرانی
 ادامه می یابد.

وی با اشاره اینکه توسعه مستمر همکاری ها با ایران ادامه دارد، تصریح کرد: بر 
این اساس همکاری ها در پروژه های جدید ارتقا می بخشیم. مدیرعامل شرکت 
هاکان تاکید کرد: این همکاری ها در راستای قرارداد ۲۵ ساله ایران و چین است 
که به منظور تقویت سرمایه گذاری در بخش انرژی و زیرساخت های ایران است.

کان گفــت: توســعه فــرودگاه امــام نقطــه عطــف همــکاری ایــران و 
چین در قالــب قــرارداد ۲۵ ســاله اســت. وی یــادآور شــد: بــا اجرای 

فــاز توســعه ای، فــرودگاه امــام خمینــی )ره( بــه یــک فــرودگاه 
 پیشــرو، هوشــمند، ســبز و بــا ظرفیــت ســالانه ۳۵ میلیــون مســافر

 تبدیل می شود.
وی تاکید کرد: پس از اجرای پروژه توسعه ای، فرودگاه امام به هاب جدید حمل 
و نقل هوایی خاورمیانه تبدیل می شود. معتقدین با همکاری شرکت هاکان و 
قرارگاه خاتم پروژه توسعه فرودگاه امام سرمشق توسعه جاده ابریشم می شود. 
وی ابراز امیدواری کرد: پروژه توسعه فرودگاه امام یک همکاری دو سر برد برای 

ایران و چین باشد.

نیکبخت گفت: با راه اندازی ۵۳۰۰ واحد صنعتی صنایع 
تبدیلی بخش کشاورزی، ۳۰ میلیون تنُ ظرفیت جدید 
فرآوری ایجاد شد که یکی از زیرساخت های امنیت غذایی 

محسوب می شود.
محمدعلی نیکبخت در »نشســت مســئولین بســیج 
دانشجویی پیرامون مسائل اساسی کشور« که با همکاری 
وزارت جهاد کشــاورزی و بسیج دانشجویی برگزار شد، 
افزود: نهاده های پایه )بذر، کود و ســم( و مواردی که به 
عنوان پایه در توســعه بخش کشــاورزی اهمیت دارد، 
توسط بخش خصوصی و بخش تحقیقات آموزش و ترویج 

کشاورزی در دستور کار قرار گرفته است.
وزیر جهاد کشاورزی با تاکید بر اینکه سرمایه گذاری در 
بخش کشاورزی تأثیر زیادی دارد که یکی از آن ها توسعه 
صنایع تبدیلــی و تکمیلی در این بخش اســت، اظهار 
داشت: در زنجیره تولید از مزرعه تا سفره و صادرات و بازار 
شــک ندارم مهمترین بخش این زنجیره، حلقه صنایع 
تبدیلی و تکمیلی کشور است که تاکنون کار های بزرگی 
انجام شده اســت، اما این نهضت باید ادامه پیدا کند و 

سرعت بگیرد تا به تولیدکنندگان خدمت کند.
وی تصریح کرد: اکنون بیش از ۱۴ هزار صنایع تبدیلی 
و تکمیلی بخش کشاورزی در کشور فعال است، هزار و 
۵۰۰ واحد صنعتی نیمه فعال و راکد هســتند و نزدیک 
به پنج هــزار و ۳۰۰ واحــد صنعتی صنایــع تبدیلی و 

تکمیلی غذایی در کشــور توســط مــردم از ۲۰ تا ۹۰ 
 درصد پیشــرفت فیزیکی دارند که ما مسیر را برایشان 

فراهم کرده ایم.
نیکبخت بر این باور اســت که اگر این صنایع در بخش 
کشاورزی فعال شوند، از خام فروشی جلوگیری می شود و 
ارزش افزوده جدید در مراحل تولید ایجاد می شود که در 
نهایت موجب خلق ثروت و افزایش صادرات خواهد شد.

وی با بیان اینکه امسال مشکلی در خصوص تولید گوجه 
فرنگی نداشتیم که تولیدکننده ای از تولیدش گلایه مند 
باشد، گفت: این مهم مرهون نقش آفرینی صنایع تبدیلی 
در این بخش است، زیرا در مردادماه هزار و ۲۰۰ تن و در 
شهریورماه هزار و ۸۰۰ تن گوجه فرنگی در کشور تولید 
شد که پیک تولید این محصول است از این میزان ۷ هزار 
تن گوجه فرنگی به مصرف تازه خوری کشور و بین ۲.۵ تا 

۳ هزار تن از این محصول نیز صادر شده است.
نیکبخت افزود: بنابراین از تولید روزانه ۶۰ هزار تن گوجه 
فرنگی در کشور، ۱۰ هزار تن صرف تازه خوری و صادرات 
و مابقی یعنی ۵۰ هزار تن وارد صنایع تبدیلی و فرآوری 
غذا می شــود که اگر این صنایع وجود نداشــتند، شک 
نکنید در کشور با بحران جدی روبرو می شدیم. وزیر جهاد 
کشاورزی اظهار داشت: امسال تولید رب گوجه فرنگی به 
گونه ای بوده که برای نخستین بار صادرات آن نیز رقمی 

بی سابقه داشته است.

کیانوش گودرزی، رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران گفت: 
در فاز اول رکود بازار مســکن به سر می بریم و قیمت مسکن 
کاهش یافته، اما اگر کســادی معاملات ادامه یابد در آینده 
با ریزش تعداد مشــاوران املاک مواجه خواهیم شد. رئیس 
اتحادیه مشاوران املاک تهران اظهار کرد: بازار مسکن فعلا در 
رکود کامل است. تقریبا از اسفند سال گذشته در رکود هستیم 
و این وضعیت ادامه دارد. قیمت ها نیز در تهران کاهش یافته 
است. در شهر پردیس شاهد افت تا یک میلیارد تومانی قیمت 
آپارتمان هستیم. معمولا وقتی خرید و فروش ملک وارد رکود 
می شود اگر اتفاقات خاصی در اقتصاد پیش نیاید دست کم یک 

سال زمان می برد تا بازار مسکن بازیابی شود.
وی افزود: به خاطر رکود معاملات، درآمد مشاوران املاک به 
شدت کاهش یافته و شاید از حقوق یک کارمند پایین تر است. 
در فاز اول رکود به سر می بریم و فعلا ابطال پروانه نداریم، اما 
اگر این کسادی ادامه یابد قطعا با ریزش شدید تعداد مشاوران 
املاک و ابطال پروانه مواجه می شویم. این مسئله علاوه بر آن که 
زندگی شاغلان این حرفه را تحت تاثیر قرار می دهد تبعات 

منفی برای اقتصاد کشور خواهد داشت.
رئیس اتحادیه مشاوران املاک تهران تصریح کرد: حدود ۲۵۰ 
هزار مشاور املاک دارای پروانه کســب در کشور داریم که با 
کاهش درآمد این صنف به طور مستقیم و غیرمستقیم معیشت 
۳ تا ۴ میلیون نفر تحت تاثیر قرار می گیرد. گودرزی درباره اقدام 
وزارت راه و شهرسازی در ارائه کد رهگیری رایگان قرارداد های 

اجاره گفت: این مسئله نیز در کاهش درآمد مشاوران تاثیر قابل 
توجهی داشت. از ابتدای ســال هجمه ای به مشاوران املاک 
صورت گرفت، در حالی که دولت باید حامی اصناف باشد. نباید 
شرایط به گونه ای رقم بخورد که رقابتی بین ما و دولت به وجود 
بیاید. طبیعتا وقتی کار ما را دولت انجام دهد درآمد مشاوران 
املاک پایین می آید. وی تاکید کرد: فناوری و ابزار های نوین 
باید در خدمت کسب و کار باشــد، نه این که آن را مختل کند. 
از اسفند ۱۴۰۱ که مسئولیت اتحادیه املاک را پذیرفتم تمرکز 
خود را بر قانون مداری و ساماندهی صنف گذاشتم. اطمینان 
دارم که دولت هم با صنف مشاوران املاک مخالفتی ندارد، اما 
می خواهد در یک چارچوب عمل کنند. خودم پیشنهاد دادم 
که قانون مند و ساماندهی شویم، در یک چارچوب قانونی قرار 
بگیریم و نگاه منفی از صنف ما برداشــته شود. رئیس اتحادیه 
مشاوران املاک با بیان اینکه مشــاوران املاک به هیچ عنوان 
عامل گرانی مسکن نیســتند، گفت: هر زمان قیمت مسکن 
بالا یا پایین می رود مشاوران املاک ضرر می کنند. برای اینکه 
قیمت ها در بازار مسکن ثابت بماند و در عین حال معاملات رونق 
بگیرد باید قیمت زمین، مصالح و هزینه های ساخت ثابت بماند. 
اینکه در اقتصاد مسکن چه اتفاقی می افتد در حوزه کار ما نیست. 
دولت باید متغیر های اقتصادی را ثابت نگه دارد و عرضه و تقاضا 
را از طریق ساخت وساز کنترل کند. اگر این اقدام صورت گیرد 
مسکن از کالای سرمایه ای به مصرفی تبدیل می شود و قیمت 

آن ثابت می ماند. معاملات هم رونق می گیرد.

طبق اعــلام مســئولان 
وزارت راه و شهرســازی، 
۱۸ هــزار خانــه خالی به 
ســازمان مالیات معرفی 
شده و با تکمیل اطلاعات 
ســامانه املاک و اسکان، مالکان ســایر خانه های 
خالی هم باید منتظر برگه مالیاتی باشــند. مالیات 

از خانه های خالی و لوکــس یکی  از قوانین مصوب 
شده در مجلس یازدهم اســت که بعد از گذشت ۴ 
سال اجرا شــده و در صورت همکاری دستگاه ها 
و اجرایی شــدن کامل آن می تواند بازار مسکن را 
 در مســیر ثبات و آرامش قرار دهد و التهابات این 
بازار را کاهش دهد. به گزارش باشــگاه خبرنگاران 
جوان، اگرچه شناسایی خانه های خالی چند سالی 
اســت که به عنوان یک راهــکار ثمربخش معرفی 
می  شود اما تاکنون اجرایی نشــده بود. از چند ماه 

گذشــته، وزارت راه وشهرسازی و ســازمان امور 
مالیاتی کشور با همکاری دستگاه های ذی ربط سعی 

کرده اند تا این اقدام مهم را عملیاتی کنند.

ارسال پیامک خانه خالی به ۴ میلیون نفر
طبق آخرین آمــار ثبت نام کنندگان در ســامانه 
املاک و اســکان وزارت راه وشهرسازی، ۱۸ هزار 
واحد مســکونی خالی به ســازمان امــور مالیاتی 
معرفی شده اســت که در همین رابطه  ابوالفضل 

نوروزی سرپرســت دفتر اقتصاد مســکن وزارت 
راه و شهرســازی اعلام کرد حــدود ۴۰۰ میلیون 
رکــورد از مالکیت و موجودیت املاک در کشــور 
انجام شده است، با توجه به مفاد قانونی ۵۷۰ هزار 
خانه خالی شناســایی شــد که عموماً مالکان آن 
بالای ۲ خانه خالی داشــته اند. وی با بیان این که 
این میزان خانه خالی تا ســال ۱۴۰۰ شناســایی 
شــده بود، افزود: تا الان ۱۸ هزار خانه خالی را به 
ســازمان مالیاتی معرفی کرده ایم. سرپرست دفتر 
اقتصاد مســکن با بیان این که در بحث خانه های 
خالی تاکنــون به حــدود ۴ میلیون نفــر پیامک 
ارسال کرده ایم، اضافه کرد: این بدان معنی نیست 
 کــه ۴ میلیون واحد مســکونی  خالی در کشــور 

داریم.
نوروزی با یادآوری این که بر اساس سرشماری سال 

۹۵ حدود ۲.۶ میلیون خانه خالی شناسایی شده بود، 
گفت: شاخص خانه خالی در همه کشورهای دنیا ۵ 
درصد است، این رقم برای ایران حدود ۱۰ درصد یعنی 
۵ درصد بیشــتر از میانگین دنیا و معادل حدود ۱.۲ 
میلیون خانه خالی است. از این تعداد خانه شناسایی 
شده طبق قانون روستاها و شهرهای زیر ۱۰۰ هزار نفر 

جمعیت مشمول مالیات بر خانه های خالی نیستند.
وی  با یادآوری این موضوع که شناسایی ۸۲ هزار خانه 
خالی نهایی شده است، اظهار کرد: همچنان شناسایی 
واحدهای خالی ادامه دارد و خانه های مشکوک به خالی 
در تور شناسایی قرار می گیرد. از ۸۲ هزار واحد نیز طی 
سال قبل حدود ۱۸ هزار خانه به سازمان امور مالیاتی 

معرفی شده است.
همچنین در همین رابطه داود بیگی نژاد نایب رئیس 
اول اتحادیه مشاوران املاک تهران در گفت وگو با باشگاه 

خبرنگاران گفت: دولت ابتدا باید میزان خانه هایی که 
به دست افراد حقیقی اســت را شناسایی کند سپس 
مقدار ســرمایه گذاری که بانک ها در راستای تولید 
مسکن انجام دادند را محاسبه کند. در سال ۱۴۰۰ با 
توجه به صورت حساب مالی بانک ها ۹۱ هزار میلیارد 
سرمایه گذاری شده که البته نه برای تولید افراد حقیقی 
صرفاً برای خرید واحدهای مسکونی اقدام کردند. او 
بیان کرد: اگر سال ۱۴۰۰ بررسی شود متوجه خواهیم 
شد در این سال تولید با کاهش رو به رو شد در مقابل 
به همین مِنوال خروجــی وام های بانکی نیز به افراد 
تولیدکننده مسکن و حقیقی با روند کاهشی مواجه 
شد. بیگی نژاد گفت: دولت می تواند با گرفتن مالیات 
از خانه های خالی بازار عرضه و تقاضای مسکن را به 
تعادل برساند و روند گرفتن مالیات خانه های خالی را 

با جدیت پیگیری کند.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۱۸ هزار خانه خالی به سازمان مالیاتی معرفی شدند 

کاهش حباب بازارهای غیرمولد 

تبدیل فرودگاه امام به هاب جدید حمل و نقل هوایی صادرات ۶۷ میلیون یورویی پسته به اروپا 

ریزش تعداد مشاوران املاک با تداوم کسادی معاملات ایجاد ۳۰ میلیون تُن ظرفیت جدید کشاورزی فرآوری شده

۶.۵ میلیارد دلار برای ساخت نیروگاه های تجدیدپذیر افزایش ۱.۵ برابری تولید میوه و صیفی 

هدایت نقدینگی به بازار مسکن
حسن محتشم، کارشناس مسکن

برخی از هلدینگ ها، شرکت های بزرگ و برخی بانک ها سرمایه های عظیمی را به خرید و فروش مسکن 
اختصاص داده اند و این تقاضای کاذب طی سال های گذشته اثرات منفی در بازار مسکن ایجاد کرده که 
باید کنترل شود. اگر دولت بتواند حجم نقدینگی را به سمت تولید ببرد خوب است. در غیر این صورت 
ترجیح آن است که سرمایه ها در بانک بماند. زیرا اگر خارج شود هم بانک ها به سمت ورشکستگی بیشتر 

می روند و هم بازارهای غیرمولد دچار حباب می شوند.
به همین دلیل دولت و بانک مرکزی باید جرایم ســنگینی را در این مورد برای بانک ها در نظر بگیرند 
تا از احتکار مسکن دست بردارند. از ســوی دیگر کلانشهرها جاذبه جذب جمعیت بسیار بالایی دارند 
و به سبب شرایط اقتصادی و سیاسی متقاضیان بســیاری دارند. به  عنوان  مثال شهر تهران به سبب 
پایتخت یک کشور با جمعیت ۸۰ میلیونی در منطقه خاورمیانه مطرح و موقعیت جمعیت پذیری دارد. 
علی رغم تقاضای بسیار بالای جمعیتی اما گسترش زمین محدودشده و حال می بینیم که تمامی نقاط 

اشباع شده است.
روند افزایش جمعیت و تقاضای بسیار در کلانشهرها اجتناب ناپذیر است و به عنوان یک واقعیت موجود 
مطرح می باشد. هجوم جمعیتی در شهری همچون تهران به معنای تقاضای بسیار بالا برای زندگی و 
اشتغال می باشد. در این میان زمین محدودشده و شرایط عرضه و تقاضا نیز از تعادل خارج شده است. 

پیشی گرفتن تقاضا از عرضه موجب می شود تا قیمت زمین افزایش پیدا کند و قیمت تمام شده مسکن 
نیز افزایشی شود. شایان ذکر است تا بگوییم که این مسئله تنها مصداق شهر تهران و کشور ایران نیست 
بلکه در تمامی نقاط دنیا، پایتخت شــهری گران تر از سایر نقاط اســت و عامل این گرانی تقاضا برای 

زندگی می باشد.
برنامه ریزی و حتی مشوقی برای هدایت نقدینگی به بازار مسکن می تواند تضمینی برای تولید بیشتر 
مسکن و تحقق برنامه های دولت در راستای تحویل یک میلیون مسکن در سال به مردم باشد. متأسفانه 
بر خلاف هدف گذاری ها، ساخت مسکن نسبت به دو سال گذشته به بیش از نصف رسیده و این خطر 
بزرگی برای بازار مسکن تهران است. افزایش تورم مسکن درســال جاری هرچند پدیده ای جدید در 
اقتصاد کشور نیست، اما تبعات منفی آن نسبت به سال های گذشته با توجه به وضعیت اقتصادی مردم 

و گسترش تحریم ها و کاهش تبادلات با سایر کشور ها بسیار سنگین تر خواهد شد.

آگهی مفقودی
برگ سبز، سند کمپانی ، کارت ماشین و کارت سوخت خودروی 
ســواری ARRIZO 5-CVT مــدل ۱۳۹۶ به رنگ ســفید به 
شماره موتور MVME4G15BABH006842 به شماره شاسی 
NATFCANH5H1006539 به شــماره پلاک ۳۵۴ ج۱۶ ایران 
۷۲ به نام مالک مریم خرازی زاده مفقود گردیده و از درجه اعتبار 

ساقط می باشد. )مازندران(
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فناوری و 
اطلاعات

ایجاد ســامانه مشــترک بــرای خریــد اینترنتی از 
فروشگاه های ایران و کره جنوبی

در جریان مدیرعامل شــرکت ملی پست با ســفیر ایران در کره جنوبی، ابعاد مختلف 
راه اندازی سامانه تجارت الکترونیک جهت خرید شهروندان ایرانی و کره ای از فرشگاه های 

دو کشور مورد بررسی قرار گرفت.
به گزارش شرکت ملی پست، »محمود لیائی« مدیرعامل شرکت ملی پست به منظور 
بازدید از پست کره جنوبی و انتقال تجارب دو کشور در فرایندهای پستی نوین به سئول 

سفر کرد.
برگزاری نمایشگاه مشترک تمبر؛ چاپ تمبر مشترک ایران و کره جنوبی و راه اندازی 
سامانه تجارت الکترونیک جهت خرید شهروندان ایرانی و کره ای از فروشگاه های تجارت 

الکترونیک دو کشور از جمله مواردی بود که در این نشست مطرح شد.
همچنین طی این نشست در خصوص موضوعاتی چون تسهیل ارتباط بین پست ایران با 
اپراتورهای دولتی و خصوصی پست کره جنوبی و بررسی راه های افزایش ترافیک پستی 

بین دو کشور گفتگو و تبادل نظر شد.
گفتنی است درخواست های نمایندگان پست ایران از همتایان کره جنوبی در این دیدار 
پیگیری شد. لیائی را در این ســفر؛ مهدی مقصودی مدیر پروژه انتقال سایت تجزیه و 

مبادلات و لجستیک پست کشور همراهی می کند.

افق های روشن در انتظار صنایع خلاق و دانش بنیان 
رییس پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی جهاد دانشــگاهی از برنامه این 
مجموعه برای ایجاد ۶ پردیس استانی پارک صنایع فرهنگی جهاد دانشگاهی در مناطق 
مختلف کشور خبر داد و گفت: افق های روشنی در انتظار صنایع خلاق و دانش بنیان است.

محمدحسین ایمانی خوشخو با تشریح ره آورد نمایشگاه معرفی دستاوردها و ظرفیت های 
شرکت های خلاق و دانش بنیان پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی که از 
۳۰ آبان تا ۲ آذرماه در محل دانشگاه علم و فرهنگ جهاد دانشگاهی برگزار شد، با بیان 
اینکه در این رویداد ۲ تفاهم نامه با استاندارهای سمنان و مرکزی برای تاسیس دو پردیس 
جدید استانی امضا شد، افزود: تا پایان سال ۱۴۰۲ حداقل ۶ پردیس استانی پارک علوم و 

فناوری های نرم و صنایع فرهنگی جهاد دانشگاهی در سطح کشور راه اندازی می شود.
وی ضمن ابراز امیدواری در خصوص آینده صنایع خلاق و فناوری های نرم اظهار داشت: 
صنایع خلاق کمترین نیاز به منابع خارجی دارند و صرفا با تکیه به منابع داخلی و انسانی 
ایرانی تولید می شــوند. رییس پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی جهاد 
دانشگاهی با تاکید براینکه ایران در حوزه صنایع نرم و خلاق در دنیا دارای مزیت های 
ویژه ای است، افزود: همه این ها گویای آینده ای درخشان برای فعالان شرکت های فناور 

و دانش بنیان این حوزه است.
رییس پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی جهاد دانشگاهی ضمن تشریح 
برنامه نمایشگاه سه روزه دســتاوردها و ظرفیت های شرکت های خلاق و دانش بنیان، 
یادآور شد: در طول سه روز برپایی نمایشگاه میزبان میهمانان عالی رتبه  از نهادها و دستگاه 
های مختلف سیاست گذاری و فرهنگی و همچنین علاقمندان و هنرمندان فعال در این 

حوزه بودیم.
ایمانی خوشخو یادآور شد: این استقبال نشان می دهد باید به حوزه فرهنگی و خلاق 
بیشتر در کشور بپردازیم تا بتوانیم از این طریق به صدور فرهنگ و تمدن ایران کمک 
کنیم. وی در ادامه این گفت و گو اظهارداشت: امسال حدود ۶۰ شرکت و محصول برای 
حضور و ارائه در نمایشگاه انتخاب شدند و خوشحالم که اعلام کنم صنایع فرهنگی ایرانی 
در مسیر رشد و توســعه و بالندگی قرار دارند و بازارهای جهان منتظر ارائه محصولات 

فرهنگی ایران هستند.
رییس پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی جهاد دانشگاهی همچنین با بیان 
اینکه در این نمایشگاه مقدمات لازم برای راه اندازی پردیس های ملی علوم، فناوری های 
نرم و صنایع فرهنگی استان های مرکزی و سمنان به امضا رسید، از ایجاد مقدمات راه 
اندازی این مراکز در استان های لرستان، اردبیل، یزد و گلستان به منظور توسعه گستره 

ملی حوزه صنایع خلاق توسط جهاد دانشگاهی خبر داد.
ایمانی خوشخو تصریح کرد: در نمایشگاه ســه روزه معرفی دستاوردها و ظرفیت های 
شرکت های خلاق و دانش بنیان پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی، ۲ نشست 
تخصصی و یک رویداد با موضوع های پویانمایی و جذب سرمایه شرکت های دانش بنیان و 

خلاق برگزار شد که با استقبال بسیار خوب فعالان این عرصه مواجه شد.
وی، انعقاد تفاهم نامه پارک و اتحادیه تولیدکنندگان طلا و جواهر را از دیگر برنامه های 
این نمایشگاه عنوان کرد و گفت: این تفاهم نامه برای توسعه همکاری ها و فعالیت های 
مشترک آموزشی و پژوهشی و حمایت از کسب و کارهای نوین در حوزه طراحی طلا و 
جواهرات و بهره گیری از ظرفیت های علمی، آموزشی و کاربردی متقابل،  بین رییس 
پارک و رییس اتحادیه تولید کنندگان و صادر کنندگان طلا و جواهر و سنگ های قیمتی 

منعقد و به امضا رسید.
رییس پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی جهاد دانشگاهی، ویژگی شاخص 
این نمایشگاه نسبت  به سال های گذشته را محصول محوری عنوان کرد و اظهار داشت: 
ما شاهد حضور شرکت هایی بودیم که ایده های خود را تولید کرده و به محصولات قابل 
عرضه و صادر تبدیل کرده اند. ایمانی خوشخو افزود: به نظر می رسد که چنین نمایشگاهی 
افق دید مسوولان را نسبت به صنایع خلاق و فرهنگی بازتر می کند و باعث می شود در 
تصمیم گیری های خود سهم فناوری های نرم و صنایع فرهنگی و خلاق را در نظر گیرند.

وی در ادامه در خصوص برنامه های آینده پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی 
جهاد دانشگاهی نیز با تاکید بر اینکه این مجموعه در حال حرکت رو به جلو است، از برنامه 
ریزی لازم به منظور توسعه صادرات و همچنین راه اندازی »دهکده صنایع خلاق« در 

سال جاری خبر داد.
رییس پارک علوم و فناوری های نرم و صنایع فرهنگی جهاد دانشگاهی خاطرنشان کرد: 
این طرح یکی از ظرفیت های بزرگ در کشور و نشان دهنده  توانمندی های کشور است و 
می تواند یک سایت گردشگری برای گردشگران باشد. ایمانی خوشخو تاکید کرد: باید با 

سرعت به سمت تثبیت هرچه بیشتر جایگاه صنایع خلاق در کشور حرکت کنیم.

ضرر ۷۵ میلیون دلاری شبکه اجتماعی ایکس
شبکه اجتماعی ایکس ایلان ماسک ممکن است تا پایان سال میلادی جاری، به دلیل 
خروج ده ها برند بزرگ از فضای تبلیغاتی این پلتفرم، ۷۵ میلیون دلار از درآمد تبلیغاتی 
خود را از دست دهد. حمایت ماسک از یک پست یهودی ستیزانه در پلتفرم ایکس در هفته 
گذشته، باعث شد چند شرکت از جمله والت دیزنی و وارنر بروس دیسکاوری، تبلیغات 

خود را در سایتی که سابق بر این توییتر نام داشت، متوقف کنند.
شرکت ایکس از گروه دیده بان رسانه »مدیا مترز« شکایت کرده و مدعی شده که این 
سازمان با انتشار گزارشی مبنی بر این که تبلیغات برندهای بزرگ نظیر اپل و اوراکل، کنار 
پست های طرفدار آدولف هیتلر و حزب نازی ظاهر شده اند، این پلتفرم را بدنام کرده است.

در اسناد داخلی که توسط توسط روزنامه نیویورک تایمز مشاهده شده، بیش از ۲۰۰ واحد 
تبلیغاتی از شرکت هایی مانند Airbnb، آمازون، کوکاکولا و مایکروسافت، تبلیغات خود 
را در شبکه اجتماعی متوقف کرده اند یا مشغول بررسی توقف تبلیغات خود هستند. شبکه 
اجتماعی ایکس روز جمعه اعلام کرد ۱۱ میلیون دلار درآمد در خطر است و با بازگشت 
برخی از تبلیغات کنندگان به این پلتفرم و افزایش هزینه های دیگران، رقم دقیق، متغیر 
اســت. طبق اعلام گروه های مدافع حقوق مدنی، از زمانی که ماسک، شبکه اجتماعی 
ایکس را در اکتبر ســال ۲۰۲۲ خرید و نظارت بر محتوا را کمتر کرد و به افزایش نفرت 

پراکنی منجر شد، تبلیغات کنندگان از ایکس فراری شده اند.
بر اســاس گزارش رویترز، درآمد تبلیغاتی این پلتفرم در آمریــکا، از زمان خریداری 
 شدن توسط ایلان ماسک، هر ماه، حداقل ۵۵ درصد نســبت به سال گذشته کاهش 

پیدا کرده است.

اخبار

وزیر ارتباطات و فناوری با بیان 
اینکه کسی که برای پیشرفت 
کشــور و ایجاد امید در مردم 
تلاش کند بســیجی اســت، 
گفت: توسعه پیام رسان های 
بومی امروز به حدی رسیده که اکنون بیش از ۴۰ میلیون 
نفر از مردم ایران از آنها استفاده می کنند در صورتی که 
زمانی قابل تصور نبود، بتوانیم سکوهایی داشته باشیم 
که قابلیت میزبانی از ده ها میلیون کاربر را داشته باشند.

به گزارش وزارت ارتباطات، »عیسی زارع پور« روز جمعه 
سوم آذر ماه به مناسبت هفته بسیج و در نشست صمیمی 
با مسوولان بسیج دانشجویی دانشگاه های کشور با بیان 
اینکه امروز بسیجی کسی اســت که امید مردم را زنده 
نگه دارد، افزود: در برخی حوزه ها پیشرفت های خوبی 
داشته ایم و شما بســیجیان وظیفه روایتگری و جهاد 
تبیین پیشرفت ها و دستاوردهای کشور را دارید و نیز 
وظیفه دارید همانند کســانی که برای پیشرفت کشور 

تلاش می کنند در این حوزه فعالیت کنید.
وی در ابتدای گزارش خود به فرآیند طراحی و پیشرفت 
شــبکه ملی اطلاعات در سال های گذشــته پرداخت 

و با اعلام اینکه اکنون این شــبکه پیشرفت حدود ۶۴ 
درصدی دارد، تاکید کرد: شــبکه ملی اطلاعات، شبکه 
ای پرسرعت، با کیفیت و امن در گستره ایران است که 
نیازهای مردم را در حوزه های مختلف پاسخگو می شود 
که در ابتدای این دولت پیشرفت آن ۲۳ درصد بود که در 

کمتر از ۲ سال به حدود ۶۴ درصد رسیده است.
وزیر ارتباطات به مشــکلات و کمبودهای زیرســاخت 
ارتباطی نیز اشــاره کرد و گفت: راه حل اساســی برای 
این مشــکل، فیبرنوری منازل و کسب و کارهاست که 
با آماده کردن زیرســاخت های آن، اجرای پروژه از یک 
سال گذشته آغاز شده و تاکنون نیز در ۱۰۰ شهر تکمیل 
و سرعت های تا ۹۰۰ مگابیت برثانیه نیز به مردم ارائه 

شده است.
وی افــزود: برنامه داریم تــا پایان ســال ۱۴۰۴ تمام 
شهرهای کشور را تحت پوشش این شبکه قرار دهیم و 
بر اساس برنامه هفتم توسعه نیز تا سال ۱۴۰۷ باید تمام 
ساختمان های کشور به فیبرنوری متصل شوند. زارع پور 
به توسعه ارتباطات روستایی در ۵۵۰۰ روستا در دولت 
سیزدهم نیز اشاره کرد و گفت: برای ارائه سرویس های 
مختلف بر اساس فناوری اطلاعات به تمام مردم کشور به 

این ارتباطات نیاز داریم.
وی افزایش دو تا سه برابری ترافیک تولید داخل کشور 
را یکی دیگراز دستاوردهای این دوره عنوان کرد و افزود: 

در این دولت با تبادل ترافیک داخلی ۶.۵ ترابیت برثانیه 
رکورد تولیدترافیک داخل شکسته شد.

وزیر ارتباطات با تشــریح مدل های مختلف مدیریت 
فضای مجازی در کشــورهای دیگر تاکید کرد: اگر می 
خواهیم که مستعمره دیجیتال کشورهای دیگر نباشیم 
باید سکوهای خود را داشته باشیم زیرا در آینده نزدیک 

این سکوها هستند که کشورها را مدیریت می کنند.
زارع پور در گزارشی نیز از آخرین وضعیت تحقق دولت 

هوشمند را تشریح و درباره پنجره واحد خدمات دولت 
هوشمند نیز گفت: هدف ما این است که مردم از طریق 
یک آیکون در گوشی های خود به صورت شبانه روزی و 
بدون ارائه هیچ مدرکی بتوانند از خدمات دولتی استفاده 
کنند و بر اساس برنامه هفتم توسعه همه دستگاه های 
عمومی و دولتی مکلف شــده اند که تا پایان این برنامه 
صددرصد خدمات خود را به صورت هوشــمند به مردم 

ارائه کنند.

وزیر ارتباطات: 

۴۰ میلیون ایرانی از پیام رسان های داخلی استفاده می کنند
News kasbokar@gmail.com

وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در ۴۰۰ شهر 
فیبرنوری به صورت کامل ایجاد شــده و تا آخر دولت 
فیبرنوری به همه شــهرها می  رسد. عیسی زارع پور - 
وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات- امروز )پنجشنبه( 
در دومین رویداد ملی صنعت دانــش بنیان با عنوان 
»انقلاب صنعتی چهارم و صنعت شــهر هوشــمند«، 
اظهار کرد: وضعیت ایران در بخش فناوری ارتباطات و 
اطلاعات خوب است و در حالی که خیلی از کشورها از 
سکوهای خارجی استفاده می کنند، اما ما از سکوهای 

داخلی بهره می بریم.
زارع پور گفت: اگر قرار است هوشمند سازی رخ دهد 
باید به اینترنت اشــیا و هوشمندســازی زندگی ها و 
جامعه فکر کنیم؛ باید اطلاعات حســگرها را به خوبی 
جمع آوری و بتوانیم آن را منتقل کرده و پردازش کنیم.  
زیرساخت های اینترنت پرسرعت و با کیفیت و امن فقط 
در بستر فیبرنوری اســت، اما آمادگی لازم را برای این 

کار نداریم. وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در 
۴۰۰ شهر فیبرنوری به صورت کامل ایجاد شده و تا آخر 
دولت فیبرنوری را در تمامی شهرهای ایران می بریم. 
همچنین ۵G فقط در اینترنت پرســرعت امکان پذیر 
اســت و در حال ارتقا به سمت نسل پنجم هستیم، هر 

چند که برخی کشورها به سمت نسل ششم رفته اند.
به گفته وی در ســه نقطه کشــور یعنی در شهرهای 
مشهد، اصفهان و تهران در حال راه اندازی نقطه داده 
برای پردازش هستیم  که بخشی از زیرساخت ها توسعه 
فناوری های ارتباطات و اطلاعات اســت.  برای اولین 
بار یک فصل از لایحه برنامه هفتم توســعه در راستای 
قانون توســعه فناوری دیجیتال اختصاص یافته است 
و کارگروهی هم در دولت برای آن تشــکیل شده که 
تمامی اختیارات هیات وزیران به آن تفویض شده است.

این مقام مسئول با بیان اینکه در سال اول اجرای برنامه 
هفتم توسعه به همه دستگاه ها، سازمان ها و وزارتخانه 

ها تکلیف شده که ظرف شــش ماه برنامه های خود را 
برای هوشمندسازی ارائه دهند، گفت: مواد ۴۵ تا ۴۸ 
برنامه هفتم توسعه به موضوع هوشمندسازی صنعت 

اختصاص یافته است.
علیرضا زاکانی -شهردار تهران- نیز در ادامه این مراسم  
از احداث بزرگترین شــهرک علم و فناوری منطقه در 
ایران خبــر داد و گفت: در پارک ولایــت پارک علم و 
فناوری ایجاد شده و قرار اســت کارخانه های نوآوری 
هم در آنجا بنا شود. ۹ کارخانه نوآوری در شهر تهران 
ایجاد شده که حلقه های بعد از این شهر فناور و پارک 
علم و فناوری خواهند بود.  ســه ناحیه نوآور در تهران 
را لکه گذاری و ۱۲ خدمت در آنجا تعریف شده است و 
ایجاد بخشی از نمایشگاه دائمی علم و فناوری در پارک 

گفت وگو هم این موضوع ساخته و اصلاح شده است.
زاکانی با بیان اینکه توجه به شهروندان و مشارکت آنان 
برای ساخت شــهر فضای جدیدی را برای همه ساکنان 

ایجاد می کند، تصریح کرد: باید زیرســاخت های هوش 
مصنوعی را بعد از درک درســت فراهم کنیم تا گام های 
بعدی را برداریم.  باید در شهر و برای تحقق مدینه فاضله 
بازنگری اساســی در کارها و اقدامات کــرده و جامع تر 
نگریســت. به گفته این مقام مسئول شــهرداری تهران 
ســرمایه گذاری زمانی، فکری و مادی ویژه ای با تعریف 
نقشــه راه برای هوشمندســازی تهران کرده است. در 
حال حاصر ۸۵۰ خدمت در شــهر تهران وجود دارد که 
۸۵ ســامانه برای آن در نظر گرفته شده است. همچنین 
اپلیکیشن ویژه ای برای خدمات جامع به مردم شهر تهران 

در نظر گرفته شده که از مهرماه در حال فعالیت است.
وی افزود: امروز وزارت صمت بر مدار برقی سازی خودرو 
و وسایل حمل و نقل متمرکز است که شهرداری تهران 
هم در خدمت این موضوع اســت؛ وزارت ارتباطات و 
فناوری هم در مسیر توسعه خدمات فیبر و ICT است 

که شهرداری هم همراه آنان است.

معــاون برنامه ریــزی و نظــارت راهبــردی وزیــر 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات در نشســت »بســیج 
ظرفیت ها برای توســعه پــروژه فیبر نــوری منازل 
و کســب وکارها«، بــا بیان اینکــه در برنامــه هفتم 
توســعه به تزریق تجهیــزات داخلی به پــروژه فیبر 
نوری منازل و کســب وکارها تاکید شده است،گفت: 
 این پروژه حتماً باید بر اســاس توان داخلی توســعه

 پیدا کند.
به گزارش مرکز روابط عمومی و اطلاع رســانی وزارت 
ارتباطــات و فناوری اطلاعات، عصر دیروز)دوشــنبه 
۲۹ آبان ماه ۱۴۰۲( »کنفرانس بسیج ظرفیت ها برای 
توسعه پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها« با حضور 
علی اصغر انصاری معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی 
وزیر ارتباطات و تولیدکنندگان داخلی به عنوان زنجیره 

تأمین تجهیزات این پروژه حــوزه ارتباطات و فناوری 
اطلاعات برگزار شــد. معاون وزیــر ارتباطات در این 
نشست با تأکید بر اینکه یکی از مهم ترین برنامه های 
وزارت ارتباطات در دولت ســیزدهم توسعه ارتباطات 
ثابت مبتنی بر فیبرنوری بوده اســت، گفت: در همین 
راستا پروژه فیبرنوری منازل و کسب وکارها برای ایجاد 
۲۰ میلیون »پوشــش« تا پایان دولت از سال گذشته 
کلید خورد که اکنون این پروژه بر اساس برنامه هفتم 
توســعه به ۲۰ میلیون »اتصال« تا پایــان این برنامه 

تبدیل شده است.
وی افزود: بیســت و هفتم اردیبهشت ماه سال گذشته 
و هم زمان بــا روز ارتباطــات، تعــدادی از اپراتورها 
تفاهم نامه ای با ســازمان تنظیم مقررات و ارتباطات 
رادیویی امضا کردند و مقرر شد بر اساس توافق کار را 

شــروع کنند. انصاری ادامه داد: این پروژه هم از منظر 
وســعت و اجرا و هم از منظر اقتصادی، پروژه بســیار 
بزرگی است بنابراین نیاز بود که اپراتورها به یک توجیه 
اقتصادی نیز دست پیدا کنند که در همین راستا وزارت 
ارتباطات برای رفع دغدغه ها دست به کار شد تا اینکه 
در چارچوب قانون برنامه بودجه ۱۴۰۲ بخشی از این 
نیازمندی ها در قالب کمک و تســهیلات مورد توجه 

قرار گرفت.
معاون برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزیر ارتباطات با 
بیان اینکه پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها در 
۲۰۰ شهر آغاز شده است، گفت: پس از آغاز این پروژه، 
در همایش ها و گردهمایی که فعالان و تولیدکنندگان 
تجهیزات داخلی حضور داشــتند و برنامه ریزی انجام 
شد تا به این جمع بندی برسیم که تا چه اندازه امکان 

تزریق تجهیزات داخلی به پــروژه فیبر نوری منازل و 
کسب وکارها وجود دارد. انصاری با بیان اینکه بر اساس 
برنامه هفتم توسعه این مسئله مورد تأکید و توجه قرار 
گرفته است که پروژه فیبر نوری منازل و کسب وکارها 
حتماً باید بر اســاس توان داخلی توســعه پیدا کند، 
خاطرنشان کرد: البته پروژه های دیگری هم از جمله 
توسعه ارتباطات روستایی و توسعه شبکه ملی اطلاعات 
نیز وجود دارد که وزارت ارتباطات اصرار به اتکا به توان 

داخلی دارد.
معاون برنامه ریزی و نظــارت راهبردی وزیر ارتباطات 
در خاتمــه گفت: درهرصــورت امیدواریــم کار را به 
نحوی دنبال شود تا بازار بزرگی که در اثر اجرای پروژه 
فیبرنوری منازل و کسب وکارها ایجاد می شود حتما به 

سمت کسب وکارهای داخلی سوق پیدا کند.

ولادیمیر پوتین هشدار داد غرب نباید اجازه پیدا کند در 
فضای هوش مصنوعی، انحصار پیدا کند و یک استراتژی 
بلندپروازانه تر برای توسعه هوش مصنوعی توسط روسیه 
باید به زودی تصویب شــود. چین و آمریکا در توسعه 
هوش مصنوعی پیشتاز هستند. بسیاری از محققان و 
سران جهان تصور می کنند، هوش مصنوعی دنیا را تغییر 
می دهد و جامعه را به شکل مشابه معرفی رایانه در قرن 

بیستم، متحول خواهد کرد.
مســکو هم می خواهد که یک قــدرت در حوزه هوش 
مصنوعی باشد، اما به دلیل جنگ در اوکراین که باعث 
شد بسیاری از متخصصان نخبه، روسیه را ترک کنند و 
تحریم های غرب که مانع واردات فناوری پیشرفته به این 
کشور شده، تلاش هایش در این عرصه عقب مانده است.

رئیس جمهور روسیه در یک کنفرانس هوش مصنوعی 
در مســکو گفت: با وجود مســائل اخلاقــی مطرح و 
پیامدهای اجتماعی نگران کننده فناوری های جدید، 
تلاش برای ممنوع کــردن هوش مصنوعی غیرممکن 
است. پوتین درباره هوش مصنوعی گفت: شما نمی توانید 
چیزی را ممنوع کنید. اگــر آن را ممنوع کنیم، جای 

دیگری توسعه پیدا می کند و ما عقب می افتیم.
پوتین خاطرنشــان کرد: شــماری از سیســتم های 
جســت وجوی آنلاین غربی و مدل هــای مولد، زبان و 
فرهنگ روسی را نادیده گرفته یا حتی لغو کرده اند. چنین 
الگوریتم های غربی اساسا فکر می کنند روسیه وجود 
ندارد. البته انحصار و تسلط بر چنین سیستم هایی، آنها را 

غیرقابل قبول و خطرناک می کند.
طبق اکثر رتبه بندی ها، چین و آمریکا در زمینه تحقیقات 

هوش مصنوعی بسیار جلوتر از سایر کشورها هستند 
و در رتبه بعدی، کشــورهای اروپایی و همچنین هند، 
روسیه، رژیم صهیونیستی، کره جنوبی و ژاپن قرار دارند. 
با این حال، برای روســیه، جنگ در اوکراین و تلاش ها 
برای بسیج سربازان، باعث خروج تعداد زیادی از افراد 
تحصیل کرده شد و همزمان، تحریم های غرب باعث قطع 
همکاری بین المللی با مراکز قدرتمند هوش مصنوعی در 
غرب شده است. پوتین درباره هوش مصنوعی گفت: در 
تمام زمینه های زندگی ما، بشریت در حال آغاز فصل 
جدیدی از وجود خود است. در آینده بسیار نزدیک، به 
عنوان یکی از اولین اقدامات، فرمان ریاست جمهوری 
امضا خواهد شد و نسخه جدیدی از استراتژی ملی توسعه 

هوش مصنوعی تصویب خواهد شد.
رئیس جمهور روســیه اعلام کرد: اســتراتژی جدید، 
تغییرات قابل توجهی از جمله توسعه تحقیقات بنیادی 
و کاربردی در زمینه هوش مصنوعی مولد و مدل های 
زبانی بزرگ، ایجاد خواهد کرد. محققان روســی باید 
دسترسی بهتری به ابررایانه ها داشته باشند و همزمان، 
آموزش علمی ســطح بالای روسی در خصوص هوش 
مصنوعی باید بهبود پیدا کند. روسیه باید قوانین را تغییر 
دهد، همکاری های بین المللی را تقویت کند و سرمایه 
گذاری بسیار بیشتری را برای توسعه هوش مصنوعی 

تضمین کند.
بر اساس گزارش رویترز، پوتین از شرکت های اسبربانک 
و یاندکس برای توسعه هوش مصنوعی و مدل های زبانی 
خود  که به گفته او، باید بیشــتر توسعه پیدا کرده و در 

بخش های اقتصاد بکار گرفته شود، ستایش کرد.

کارگــران آمــازون دیــروز در چند نقطــه در اروپا 
اعتصاب کردند تا اعتراض خود را نســبت به شــیوه 
فعالیت این غول فنــاوری آمریکایی نشــان دهند. 
ایــن در حالی اســت کــه جمعــه ســیاه و یکی از 
شــلوغ ترین روزهای خرید در هر ســال به حساب 
مــی آید.اتحادیه کارگــری UNI Global کمپین 
 »آمازون را وادار به پرداخت کنید« را ســازماندهی 

کرده است.
به گفته رهبــران کمپین، اعتراضــات و راهپیمایی 
ها در بیش از ۳۰ کشــور از روز جمعه ســیاه انجام 
می شــود. جمعه ســیاه در حقیقت یک روز بعد از 
تعطیــلات روز شــکرگزاری اســت کــه طــی آن 
بسیاری از خرده فروشــان اجناس خود را با تخفیف 
 عرضه می کنند. ایــن رویداد از جمعه تا دوشــنبه

 ادامه دارد.
جمعه ســیاه که زمانی از تخفیف در فروشــگاه های 
فیزیکی شروع شده بود، اکنون به فضای آنلاین منتقل 
و جهانی شده است. یکی از دلایل این روند نیز آمازون 
است. در آلمان که دومین بازار بزرگ فروش آمازون در 
سال گذشته میلادی بود، اتحادیه کارگری »وردی« 
تخمین زد حدود ۲ هزار کارگر در ۶ انبار شرکت در این 

کشور اعتصاب کرده اند.
به گفته این اتحادیه ۵۰۰ کارگــر در انبار راینبرگ 
اعتصاب کردنــد که حدود ۴۰ درصد نیــروی کار را 
تشــکیل می دهند و حدود ۲۵۰ کارگــر نیز در انبار 
لایپزیک اعتصاب کرده اند که ۲۰ درصد نیروی کار 
را تشکیل می دهند. سخنگوی آمازون در آلمان اعلام 

کرد فقط تعداد کمی از کارگران اعتصاب کرده اند و 
کارگران دستمزدهای عادلانه ای دریافت کرده اند. به 
گفته وی دســتمزد پایه کارگران بیش از ۱۴ یورو در 

ساعت است.
در انگلیس بیش از ۲۰۰ کارگــر در انبار آمازون واقع 
در کاونتری اعتصاب کردند که این اقدام بخشــی از 
اختلافات ادامه دار بر سر دســتمزد است. کارگران 
معترض درخواســت خود برای دریافت دستمزد ۱۵ 

پوندبه ازای هر ساعت را فریاد می زدند.
ســخنگوی آمازون در انگلیس اعلام کــرد حداقل 
دستمزد در این کشور بین ۱۱.۸۰ تا ۱۳ پوند به ازای 
هر ساعت است که این رقم بنا به مکان انبار تغییر می 
کند. همچنین قرار اســت از آوریل ۲۰۲۴ میلادی 
پایه دستمزد به ۱۲.۳۰ تا ۱۳ پوند ارتقا یابد. به گفته 
شرکت این اعتراض اختلالی در فعالیت شرکت ایجاد 

نکرد.
در ایتالیا هیات CGIL اعلام کــرد بیش از ۶۰ درصد 
کارگران انبار آمازون در »کســتل ســن جیووانی« 
اعتصاب کرده انــد. اما آمازون نیز اعــلام کرد بیش 
از ۸۶ درصــد کارگران این انبــار در محل کار حاضر 
شدند و فعالیت های شــرکت تحت تاثیر قرار نگرفته 
اســت. اتحادیه CCOO اســپانیا از کارگران انبار و 
تحویل محموله خواســت روز دوشــنبه یک ساعت 
اعتصــاب کننــد. این در حالی اســت که بــا وجود 
رقبای متعدد در اروپــا، اپ آمازون در اکتبر ســال 
 جاری میــلادی ۱۴۶ میلیون کاربــر در این منطقه 

داشته است.

احداث بزرگ ترین شهرک علم و فناوری منطقه در ایران 

بسیج ظرفیت ها برای رساندن اینترنت پرسرعت به مردم

اعتصاب و اعتراض کارگران آمازون برای تغییر شرایط دستمزدروسیه در رقابت هوش مصنوعی جدی شد
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سبکزندگي

اين روزها مردن هم بازار خودش را دارد. 
گاهي قيمت يك تكه زمين براي آرامش 
ابدي از قيمت تكه اي زمين براي ساختن 
خانه اي دنيوي هم بيشتر است. با گشتي 
در اينترنت و تماس تلفني با آرامستان هاي 
تهران و اماكن متبركــه اي كه پذيراي مهمانان ابدي هســتند، 
دريافتيم كه گويا گراني خانه هاي دنيا در تهران به خانه هاي آخرت 
هم كشيده شده است و قيمت خانه هاي آخرت تهران در رقابتي 
تنگاتنگ با خانه هاي دنيا به سر مي برند و در بسياري مواقع از آن 

پيشي مي گيرند.
 مشخصاتي كه يك خانه آخرت را متمايز از بقيه مي كند، چيزي 
شــبيه خانه هاي دنياســت. دوري و نزديكي به خيابان، امكانات 
دسترسي، ســهولت در رفت و آمد، مكان هاي اصيل نشين، تعداد 
طبقات، مناسب بودن فضاي سبز، داشتن منظره مناسب و ... عواملي 
هستند كه مي توانند قيمت ها را ميليوني جابه جا كنند. اين عوامل به 
اماكن متبركه نيز قابل تعميم هستند، آنچنان كه به نسبت نزديكي 

محل تدفين به امامزاده قيمت ها چند صد ميليوني تغيير مي كند. 
طبق آمار و ارقام به دست آمده، خريد و فروش قبر در تهران از يك 
ميليون تومان در بهشت علي كه با نام بهشت زهراي جديد در ميان 
مردم شناخته مي شود، شروع و به قيمت هاي چندصد ميليوني و 
ميلياردي در امامزادگان ختم مي شود. قبور بهشت زهراي قديم 
بسته به اينكه در كدام قطعه واقع شده است، تعداد طبقات، نزديكي 
به مترو و نبش خيابان بودن از پنج شــش ميليون تا 100ميليون 
متغير است. آمارهاي رسمي نيز نشان مي دهد، قيمت قبر در بهشت 
 زهرا بســته به نوع قبر و قطعه آن متفاوت است، و بهشت  زهرا هم 
درست مثل خود تهران، خانه ها و محله هاي شمال شهري و جنوب 

شهري دارد. 
به طور مثال قبرهايي كه در قطعات قديمي ۷0، ۷۳، ۷۶ و نزديك 

مترو هستند، از ۷0 تا 100 ميليون قيمت گذاري مي شوند. 
يكي از افراد فروشنده كه آگهي فروش قبر سنددار خود در قطعه ۷۳ 
را در اينترنت گذاشته است، درباره چرايي قيمت بالاي قبور قطعات 
قديمي گفت: خود بهشت زهرا هم قبور قطعات قديمي را با همين 
قيمت ها مي فروشد اما اگر من بخواهم قبري كه قبلا خريده ام را به 
بهشت زهرا بفروشم با قيمت پايين شش هفت ميليون خريداري 
مي كند در حالي كه پس از خريد قبر از فروشــنده همان قبر را با 

قيمت هاي ۶0 تا۷0 ميليوني به ديگري مي فروشد. 
وي ادامه داد: خب همين ها باعث دلال بازي قبور مي شود و يكدفعه 

مي بينيم قيمت يك قبر ۲ متري با يك آپارتمان ۵0 متري در تهران 
برابري مي كند. 

قبرهايميليارديدرجوارامامزادهها
به هر روي بنگاه معاملات ملكي خريد و فروش قبر به چنان تجارت 
پرسودي تبديل شده است كه خيلي از قبر ها در قطعات مختلف 
بهشت  زهرا خالي نگه داشته شــده اند تا مشتري هاي رو به مرگ 

پولدار ساكن آنجا شوند. 
قيمت هاي چند ده ميليوني قبرهاي بهشت زهرا تا وقتي گران و 
خارج از عرف به نظر مي رسند كه از قيمت هاي اماكن متبركه خبر 
نداشته باشــيم چرا كه قيمت قبر در اين اماكن چندصد ميليوني 

است. 
با صرفنظر از برخي دلايل همچون نزديكي محل زندگي به آرامگاه و 
اصطلاحا تدفين در محله خودمان، تمايل مسلمانان شيعه براي دفن 
اموات در اماكن متبركه و در جوار امامان و امامزادگان، عمده دليل 

درخواست ها براي خاكسپاري در اين اماكن است. 

پايانفروشقبرهاي100هزارتوماني
رئيس كميسيون سلامت و خدمات شهري و محيط زيست شوراي 
شهر تهران، گفت: نابســاماني در حوزه قيمت قبور بهشت زهرا به 

اتمام خواهد رسيد. 
رحمت ا... حافظي با اشاره به جزئيات لايحه »اصلاحيه مصوبه تعيين 
بهاي خدمات قابل عرضه در سازمان بهشــت زهرا«، افزود: شايد 
قيمت قبور در اين لايحه كمي افزايش پيدا كرده باشد اما اين لايحه 
مي تواند نابساماني هاي و هرج و مرجي كه در حوزه قيمت قبور وجود 

داشت را بر طرف كند. 
وي ادامه داد: بر اساس ضوابط جديد ديگر كسي نمي تواند قبر 100 
توماني بفروشد. در گذشته يك قبر را برخي مي توانستند به قيمت 
هزار ريال بخرند يا مشابه آن را به ديگري به قيمت ۳۵ ميليون تومان 

بفروشند. 
به گزارش مهر، عضو شــوراي شــهر تهران با بيان اينكه قيمت 
قبور بهشــت زهرا ساماندهي شــده اســت، گفت: برخي افراد 
كه درگذشــته با يــك تلفن بــراي نزديكان و آشــنايان خود 
قبرهاي ارزان قيمت مي خريدند با اين لايحه موافق نيســتند 
اما ضوابــط جديد زمينه هرگونــه اجحاف به شــهروندان را از 
بين مي برد و مشــخص مي كند هر قطعه اي چه قيمتي دارد و 
ديگر قبر ۳ تا ۵ ميليوني به قيمت 10 تــا ۳0 ميليون به فروش 

 نمي رود و قيمت قبــور و خدمات قابل عرضه در بهشــت زهرا
 شفاف سازي مي شود. 

نرخپيشنهاديبرايقبر
بر اســاس ماده واحده لايحه »اصلاحيه مصوبه تعيين بهاي خدمات 
قابل عرضه در سازمان بهشت زهرا«؛ شــهرداري تهران موظف است 
نسبت به كفن و دفن شــهدا و خانواده آنها شامل )پدر، مادر، همسر و 
فرزندان شــهيد(، جانبازان ۲۵ درصد و بالاتر از آن، آزادگان و همسر 
آنان، اهداكنندگان عضو، كاركنان تمام وقت و بازنشستگان بهشت زهرا 
مشروط به آنكه قبلا قبر به آنان واگذار نشده باشد، با تاييد مراجع ذيربط 

و با رعايت ضوابط و مقررات موضوعه براي يك نوبت به صورت رايگان 
اقدام كند.  دفن شهدا و خانواده معظم آنان )پدر، مادر، همسر و فرزندان( 
با تاييد رسمي بنياد شهيد انقلاب اسلامي و مشاهير شهر تهران بر اساس 

آيين نامه اي كه به تصويب شوراي شهر تهران مي رسد، خواهد بود. 

نرخجديدهزينههايدفن
هزينه خدمات تغسيل و تكفين و حمل جنازه با آمبولانس عمومي 
»با ظرفيت چهار نفر متوفي« مجموعا براي هر نفر متوفي به مبلغ ۳ 

ميليون )۳/000/000( ريال تعيين مي شود.
 ضمنا هزينه خدمات فوق براي كودكان )تا ۷ ســال( معادل )۵0 

درصد( مبلغ مذكور خواهد بود. در صورت درخواست آمبولانس 
خصوصي براي هر نفر متوفي علاوه بر مبلغ مذكور مبلغ 4 ميليون 
)4/000/000( ريال از متقاضي دريافت خواهد شد. همچنين حمل 
جنازه به شهرســتان به ازای هر كيلومتر طول مسير رفت تا مبلغ 
)8/000( ريال تعيين مي شود.  بر اســاس اين اصلاحيه هرگونه 
تغيير تعرفه هاي اين مصوبــه و همچنين تعرفه قبور در فازهاي 
توسعه اي آرامستان بهشــت زهرا منوط به ارائه لايحه از سوي 
شهرداري تهران و تصويب شوراي اسلامي شهر تهران خواهد بود. 
همچنين شهردار تهران مكلف است سالانه گزارش حسن اجراي 

اين مصوبه را به شورا ارائه كند.

»كسبوكار«ازهزينهقبرستانهاگزارشميدهد

يکوجبجابرايمردن

دبير اتحاديه  توليدكنندگان و 
صادركنندگان صنايع نساجي 
با بيــان اينكــه بــا برگزاري 
دومين نمايشــگاه تخصصي 
پوشــاك ايران قصــد داريم 
تابوي بي كيفيتي كالاي ايراني را بشــكنيم، گفت: بايد از هنر و 
توليد ايراني حمايت شــود و مردم با اعتماد بــه توليدكنندگان 
داخلي از كالاهاي ايراني داراي شناســنامه و استاندارد استفاده 

كنند. 
مهدي يكتا با اعلام اينكه اعمال تعرفه ترجيحي براي واردات 
محصولات نســاجي ترك به ايران به ضرر توليد داخل است، 
گفت: درصورت حمايت از صنعت نساجي امكان صادرات ۳ 

ميليارد دلاري فراهم خواهد شد. 
مهدي يكتا در يك نشســت خبري با انتقاد از انعقاد قرارداد 
اعمال تعرفه ترجيحي براي واردات محصولات نساجي تركيه 
به ايران، اظهار داشت: صنعت پوشــاك ايران طي سال هاي 
اخير رشد مناسبي نداشته و حجم واردات و قاچاق به كشور 
بالا بوده است، علاوه بر اين، ركود پس از افزايش نرخ ارز نيز 

اوضاع را بدتر از قبل كرده است. 
وي تصريح كرد: تعرفه واردات پوشاك به كشور 100 درصد 
بود كه با توجه به قرار گرفتن پوشــاك در گروه دهم كالايي، 
اين تعرفه به ۲00 درصد رسيد و حال نيز با اعمال 40 درصد 
تخفيف بابــت تعرفه ترجيحي، تعرفه اعمالــي براي واردات 

محصولات نساجي 1۲0 درصد خواهد بود. 
 يكتا بــا بيان اينكــه بازار پوشــاك ايــران يك بــازار ۷ تا 
8 ميليارد دلاري اســت، افزود: 80 درصد نياز بازار از طريق 
واردات تامين مي شود و يك بازار ۵ ميليارد دلاري به واردات 

اختصاص دارد. 
وي با بيان اينكه تعرفه ترجيحي شامل واردات ماشين آلات 
نساجي نمي شــود، گفت: اين تعرفه شامل واردات نخ فرش، 

پارچه، پوشاك و فرش ماشيني است. 
به گفته دبير اتحاديه توليدكنندگان محصولات نساجي، طي 
۲ ســال اخير ظرفيت توليد كارخانه هاي نساجي و پوشاك 
كشور به نصف رسيده و اعمال تعرفه ترجيحي واردات نيز اين 

ظرفيت را بازهم كاهش خواهد داد. 
وي با اشاره به بالا بودن هزينه توليد در ايران، گفت: توليدات 
ايراني در محصولات باكيفيت متوســط به بالا به راحتي قابل 
رقابت با محصولات خارجي اســت اما ايــن رقابت در زمينه 
توليدات با كيفيت متوسط به پايين، بسيار سخت است زيرا 
حجم زيادي كالاي اســتوك و درجه دوم از تركيه و چين به 

ايران وارد مي شود. 
وي توضيح داد: حدود ۶0 تا ۷0 درصد پوشــاك خارجي از 
چين و ۳0 تا 40 درصد نيز از تركيه به كشــور وارد مي شود 
و توليد كنندگان خارجي از مشــوق هاي قابل توجهي براي 

صادرات محصول خود برخوردار هستند. 
يكتا در پاسخ به اين ســوال كه با توجه به كاهش قيمت نفت 

و لزوم افزايش صــادرات غيرنفتي و براي جلوگيري از خروج 
ارز در اثر اعمال تعرفه ترجيحي واردات پوشاك، چه اقدامي 
براي افزايش صادرات مي توان انجام داد، گفت: در حال حاضر 
با مشكل بالا بودن حجم قاچاق محصولات نساجي به كشور 
روبه رو هســتيم و درواقع توليد كننده داخلي براي صادرات 
ابتدا بايد با رقباي خارجي خود رقابت كند. از طرفي هر چقدر 
تامين نياز بازار داخل از طريق توليدات ايراني افزايش يابد، از 

خروج ارز جلوگيري خواهد شد. 
وي ادامه داد: براي بهبود صادرات بايد روابط سياســي ايران 
با كشــورهاي ديگر بهبود يابد و حمايت هايــي مانند جوايز 

صادراتي از طرف دولت به توليد كنندگان اعطا شود. 
وي افزود: در حال حاضــر توليد كنندگان ترك از ماليات 18 
درصدي معاف هستند و ضمن برخورداري از جوايز صادراتي، 
با مشــكل نقل و انتقال پول به كشــورهاي ديگر نيز روبه رو 
نيستند و به همين دليل صادرات نساجي و پوشاك تركيه به 

۲۵ ميليارد دلار رسيده است. 
دبيــر اتحاديــه  توليدكننــدگان و صادركننــدگان صنايع 
نســاجي تصريح كرد: در ايران در بهترين شــرايط در سال 
88 ميزان صادرات پوشــاك كشــور بــه ۲۵0 ميليون دلار 
 رســيد اما در حال حاضر ايــن رقم ۳0 تــا ۳۵ ميليون دلار

 اســت. وي ادامه داد: كل صادرات صنعت نســاجي نيز در 
ســال 88 معادل ۷۷۵ ميليــون دلار بود اما پــس از ايجاد 
 برخــي محدوديت هــاي بين المللــي، اين عــدد كاهش 

پيدا كرد. 
به گفته يكتا، با توجه به ظرفيت نصب شده در صنعت نساجي 
درصورت حمايت از اين صنعت امكان صــادرات ۳ ميليارد 

دلاري فراهم خواهد شد. 
وي در ادامه با اشــاره به برگزاري دومين نمايشگاه تخصصي 
پوشاك ايران در 1۲ تا 1۵ بهمن ماه، گفت: اين نمايشگاه در 
فضاي ۳ هزار مترمربعي و با حضــور بيش از ۵0 توليد كننده 

پوشاك داخلي برگزار مي شــود.  يكتا ادامه داد: همزمان با 
اين نمايشگاه، نمايشگاه پوشــاك تركيه نيز در ايران برگزار 
مي شود كه براي برگزاري آن تبليغات زيادي صورت گرفته 
 و وزارت صنعت نيــز از برگــزاري اين نمايشــگاه حمايت 

كرده است. 
وي با بيــان اينكه بيــش از ۷0 درصد بازار پوشــاك ايران 
به محصــولات وارداتي اختصــاص دارد، گفــت: عمده اين 
كالاها به صــورت قاچاق به كشــور وارد مي شــوند و بيش 
 از ۵0 درصــد آنها به چين و بعــد از آن نيز بــه تركيه تعلق

 دارند. 

ضررتوليدكنندگانداخليازتعرفهترجيحيوارداتمحصولاتنساجيترك

تابويبيكيفيتيكالايايرانيشكستهميشود
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کشاورزي

اگر ساكن محله هاي قديمي هستيد يا 
در شهرك هاي اقماري پايتخت يا هر 
شهر بزرگ ديگري زندگي مي كنيد، 
صداي بلندگوي ميوه فروشاني كه در 
اوقات مختلــف روز مخصوصا قبل از 
ظهرها حضورشــان را در كوي و برزن به »خانه دار و بچه دار« 
يــادآوري مي كنند، برايتان آشناســت. ميوه فروشــاني كه 
خيلي از آنها با وانت بارهاي مزدا 1000 فكســني عهد اخوت 
دارند و قيمت هايشــان با ميادين ميوه وتره بار رقابت مي كند 
اما به جز اين ها، وانت بارهايي هم هســتند كه بلندگو ندارند 
و هر روز بي ســروصدا مي آيند، ميوه هايشــان را مي فروشند 
و بي ســروصدا هم مي رونــد. آنها را بايد نســل تــازه اي از 
ميوه فروش هاي ســيار ناميد كه خود را با شــرايط مشتري و 
 بازار هماهنگ كرده اند و ســود خوبي هــم از اين هماهنگي 

عايدشان مي شود. 

مشتريثابتبرايوانتيهايلوكسفروش
كار ما در خريد ميوه، فن و لــم خاصي ندارد و همه وانتي ها از 
يك جا خريد مي كنند، تفاوت در نحوه فروش اســت. يكي از 
وانتي هايي كه در محله هاي اطراف وزارت كار لوكس فروشي 
مي كند، با بيان اين مطلب به »كسب وكار« مي گويد: من حدود 
7 ســال در محله هاي مختلف تهران و اطراف تهران با وانت 
ميوه فروشي كرده ام. مغازه داري هم كرده ام اما اجاره مغازه ها 
طي يكي دو سال گذشته خيلي بالا رفت و نتوانستم از پسش 
بربيايم. كاري كه در دو سال اخير كردم اين است كه وقتي با 
وانت در محله ها ميوه مي فروختم، مي ديدم همه دنبال ميوه 
متوسط و ارزان نيســتند و بعضي مشتري ها دنبال ميوه بهتر 
هستند. كم كم با اين مشتري ها صحبت كردم و مطمئن شدم 
اگر ميوه لوكس هم بياورم روي دســتم نمي ماند. اين بود كه 
شروع كردم براي آنها ميوه لوكس آوردن و خدا را شكر كاسبي 
من بهتر از قبل شد. الان مشتري هاي ثابت دارم كه لازم نيست 
با بلندگو خبرشــان كنم چون مي دانند چه ساعتي مي آيم و 

هميشه منتظرم هستند. 

لوكسفروشيباوانتتا30درصدگرانتر
اول صبح ها در ميدان مركزي تره بار خريد مي كنم و ميوه هايم 
را با وانت در چند خيابان بلوار فردوس به مشــتري هاي ثابت 

مي فروشم. وانتي لوكس فروش ديگري كه براي اين گزارش با 
وي صحبت كرديم، با بيان اين مطلب افزود: وانتي هاي ديگري 
هم هستند كه به اين سبك كار مي كنند. ما به محله همديگر 
نمي رويم محدوده كار ما با هم تداخل نمي كند. اين فروشنده 
ميوه درباره قيمت گذاري ميوه ها، گفت: ميوه ها را بين 20 تا 
30درصد گران تر از ميدان هاي تره بار محلات مي فروشــيم. 
براي مثال پرتقال تامسون درجه يك را كيلويي 3500 تومان 
مي فروشــيم كه در ميادين حدود 2700 تومان است. البته 
بار ميادين به خوبي بار ما نيست. بار ما خرابي و دورريز ندارد 
و به اصطلاح لوكس اســت. وي درباره ميوه هــاي پرطرفدار 
گفت: الان پرتقال، نارنگي، موز، ســيب قرمز و ليموشــيرين 
خوب فروش مــي رود. نارنگي درجه يــك در ميادين 3500 
اســت و ما تا 6000 هزارتومــان هم بارمان را مي فروشــيم. 
 نرخ رسمي موز 3000 تومان اســت و ما موز را 7000 تومان 

مي فروشيم. 

كدورتغرفــهدارانمياديــنميوهوترهباراز
لوكسفروشانسيار

هيچ نظارتي بر كار وانتي هاي ميوه فروش نيست و اگر ماموران 
شــهرداري يا پليس راهنمايي رانندگي گاهي اوقات جلوي 
آنها را نگيرد شــهر را به تصرف خود درمي آورند. غرفه داران 
ميادين ميوه وتره بار كدورت خود را از وانتي هاي ميوه فروش 
پنهان نمي كنند و معتقدند فروش ميوه به صورت سيار يكي 
از دلايل افزايش قيمت و نابســاماني بازار ميوه است. يكی از 
اين غرفه داران به »كســب وكار« مي گويد: اتحاديه و سازمان 
تعزيرات و مديريت ميادين دائم ما را زيرنظر دارند و با كمترين 
تخلفي اخطار و جريمه مي شويم، آن وقت وانتي ها ميوه را دو 
يا سه برابر نرخ رسمي مي فروشند و كسي مانعشان نمي شود. 

ارســالميوهبهدربمنازلوكمكردنزحمت
مشتري

به عقيده يكــي از فعالان بازار ميــوه، غرفــه داران ميادين 
ميوه وتره بــار و مغازه داران بايد خودشــان براي اين وضعيت 
فكري كنند و نمي توان به زور مــردم را از خريد از وانتي هاي 
لوكس فــروش بازداشــت. اين فــرد مي گويــد: وانتي هاي 
لوكس فروش توانسته اند يك نقطه خالي را در بازار شناسايي 
و پر كننــد و ما هم كه در ايــن ميان ضرر مي كنيــم، بايد از 

روش هاي خلاقانه استفاده كنيم و مردم را به خريد از ميادين 
تشويق كنيم. شــايد با متنوع كردن قيمت و ايجاد جذابيت 

براي تمام مشتري ها و همچنين ارسال ميوه به درب خانه ها 
بتوانيم كسب وكار خود را تقويت كنيم چون بي دردسر رسيدن 

ميوه به درب منازل اصلي ترين دليل رونق كاسبي وانتي هاي 
لوكس فروش است. 

»كسبوكار«ازبازارپررونقوانتهايميوهفروشگزارشميدهد

لوکس فروشان سيار

دبير كانون دانش و صنعت برنج گفت: 
قد كشــيدن و يكدســت بودن برنج  
خارجي كه مزيت خاصي در برابر برنج  
ايراني نــدارد، فقط به رقم محصول و 
فناوري هاي پيشرفته در بسته بندي 
اين نوع برنج هــا بازمي گردد. غلامرضا خانكشــي پور، اظهار 
كرد: دليل اينكه برنج هاي خارجي قد مي كشند به روش هاي 
عمل آوري و بسته بندي و نوع رقم محصول برمي گردد و اين 
در حالي است كه برنج هاي خارجي از نظر طعم و كيفيت به 

هيچ وجه قابل مقايسه با برنج هاي ايراني نيستند.
 وي با بيان اينكــه نمي توان بدون ســند و مدرك برنج هاي 
خارجي را صنعتي يا دســتكاري ژنتيكي شده ناميد، افزود: 
مي توان براي شناســايي و تضمين كيفيت ارقام برنج ايراني 
آنهــا را از نظر انگشــت نگاري ژنتيكي ثبت كرد امــا بايد از 
يك ســو مســئولان از نظر آموزش ترويج روي شناســايي 
هرچه بهتر كيفيت برنــج ايراني كار كنند و از ســوي ديگر 
 صنعت فرآوري و بســته بندي برنج روز به روز پيشرفته تر از 

گذشته شود. 

برنجايراني،نايرقابتبابرنجخارجيراندارد
دبيــر كانون دانــش و صنعــت برنــج تصريح كــرد: برنج 
ايراني قــدرت تبليغات نــدارد، چراكه برنج هــاي خارجي 
را بخش هاي خصوصــي قدرتمند مي خرند كــه مي توانند 
براي خود تبليغات گســترده كنند و جايزه هــاي بزرگي را 
به خريــداران بدهند. اين در حالي اســت كه قــدرت برنج 
ايراني تنها ســرمايه هاي كشــاورزاني اســت كه همچنان 
 از روش هاي ســنتي براي فــروش محصول خود اســتفاده

 مي كنند. 
خانكشــي پور گفت: بايد بــازار برنج را از روش هاي ســنتي 
گذشته به ســمت بازاريابي مدرن ســوق دهيم و به گونه اي 
توليد داخل را به بازار عرضه كنيــم كه نرخ ارز اجازه افزايش 
 قدرت رقابت به برنج هاي خارجي را در برابر برنج هاي توليد

 داخل ندهد. 
وي اظهار كرد: در حــال حاضر فقط برندهــاي طبيعي در 
بازار برنــج داخلي وجــود دارد. در حالي كه بايد به ســمت 
برندهاي صنعتي حركت كنيم و با توسعه صنايع بسته بندي 
و برندســازي قدرت رقابت برنج ايرانــي را افزايش دهيم. از 
ســوي ديگر مســئولان نيز نبايد محصول خارجي را مورد 
حمايت قرار دهند. اين در حالي است كه با وجود ممنوعيت 
 واردات برنج در ماه هاي اخير بازار از برنج هاي وارداتي اشباع

شده است. 

حمايتازكشتبرنجدرمناطقپرآب
 به گزارش فارس، عباس كشــاورز معاون زراعت وزير جهاد 
كشــاورزي نيز در پاســخ به اين پرســش كه آيا با توجه به 
عدم حمايت از كشــت برنج در مناطق كــم آب، دولت براي 
كشــت اين محصول در گيلان و مازنــدران برنامه ويژه اي 

دارد، گفت: براي حمايت از كشــت برنج در مناطق گيلان و 
مازندران به ازاي عدم حمايت از كشــت برنج در مناطق كم 
آب طرح ويژه اي تهيه شده اســت. وي افزود: اين طرح يك 
بسته كامل است و شامل دامنه وســيعي از مزرعه، تحقيق، 
ترويج، نوســازي، كيفيت و مكانيزاسيون است كه در صورت 
عملياتي شــدن به صورت ويژه توليد برنــج افزايش خواهد 
يافت. كشــاورز با بيان اينكه واردات برنــج همچنان ممنوع 
است، اظهار داشــت: با فراهم شــدن موجبات اجراي طرح 
ويژه حمايت از توليد برنج طي يك بازه زماني 7 - 8 ســاله از 
 خودكفايي 45 درصدي به 60 درصدي در توليد برنج خواهيم 

رسيد.
 معاون وزيــر جهاد كشــاورزي تصريــح كرد: در كشــور 

ســالانه بــه 3 ميليــون تن برنــج نيــاز داريم كــه حدود 
يك ميليــون و 800 هزار تــن آن در داخــل توليد و حدود 
 يك ميليــون و 200 هزار تــن آن از طريــق واردات تامين

 مي شود. 

چوبوارداتبيحسابوكتابراميخوريم
واردات برنج بدون حســاب و كتاب انجام مي شــود و چوب 
اين وضعيت را با نابودي شاليكاري ها و زيان و بيكاري تعداد 
 فراواني از هموطناني كه در اين بخش كار مي كنند، خواهيم

 خورد. 
جميل عليزاده شــايق، دبير انجمن برنج با بيان اين مطلب 
بــه »كســب وكار« گفــت: نفــوذ و قــدرت وارد كنندگان 

برنــج بســيار بيشــتر از طرفــداران برنج داخلي اســت و 
 هرچقــدر هم كــه ما فريــاد بزنيــم باز ايــن رونــد ادامه 

خواهد داشت.
 شــايق با بيــان اينكه بســياري از مشــكلات گوارشــي 
طي ســال هاي اخيــر بي ارتبــاط بــا برنج هــاي وارداتي 
نيست، افزود: شــايد مشــكلات گوارشــي و بيماري هاي 
دستگاه گوارش ناشــي از برنج وارداتي باشــد و ما از وزارت 
بهداشــت درخواســت مي كنيــم در اين زمينــه تحقيق 
و بررسي كند به شــرطي كه سرنوشــت اين تحقيق مانند 
 آلودگــي برنــج وارداتي بــه ابهــام و ضــد و نقيض گويي 

كشيده نشود. 
دبير انجمن برنج با اشــاره به نياز برنج داخلي به برند سازي 

و بازاريابــي مــدرن، گفــت: برنــج داخلــي بايد توســط 
نهادهاي پژوهشــي و ســازمان هاي اقتصادي مورد حمايت 
قرار گيرد و بحثي كه شــما دربــاره بازاريابــي برنج مطرح 
 مي كنيــد هم يكــي از گلوگاه هاي توســعه ايــن محصول

 است.
 ما در بازاريابي و برند ســازي برنج داخلــي واقعا كار خاصي 
انجام نداده ايم و هنوز قســمت عمده برنــج داخلي با همان 
نام ها و روش هاي سنتي به بازار عرضه مي شود. اين وضعيت 
نبايد ادامه يابد چرا كه با ادامه اين وضعيت ديگر شاليكاري 
كاملا بــدون صرفه خواهد شــد و يكــي از بخش هاي مهم 
 كشاورزي ما بدون اينكه براي آن كار جدي كرده باشيم، نابود 

خواهد شد. 

دبيرانجمنبرنج:

برنج ایرانی چوب واردات را می خورد
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تقدیــر فرمانده ســپاه کربلا از 
مدیرعامل شرکت گاز مازندران

در آئین اختتامیه نوزدهمین جشنواره استانی "ره 
آورد سرزمین نور" با تقدیر از مدیرعامل شرکت 
گاز مازندران از سوی فرمانده سپاه کربلا در ساری 
برگزار شد.  در متن لوح سپاس سرتیپ دوم پاسدار 

مسلمی به قاسم مایلی رستمی آمده است:
یقیناً موضــوع راهیان نور اصلی تریــن و جریان 
سازترین حرکتی است که مغناطیس وجود شهدا، 
مردم را از هر سن، قشر و قومیتی به سوی مقاتل و 
مشاهد متبرکشان می کشاند و چه بسیار مردمانی 
که بازگشت روحی و معنوی شان به خدای متعال 
در همین »یادمان های سرزمین نور« رقم می خورد 
و به همگان ثابت می کند که »کارخانه انسان سازی 
جبهه ها« نه تنها تعطیل نگردیده که روز به روز بر 

محصولات معنوی اش افزوده می شود.
 بر خود وظیفه می دانیم از تمام زحمات و تلاش های 
موثر شما در راســتای زنده نگه داشتن یاد شهدا، 
یادآور مجاهدت های مردان و زنان حقیقت طلب 
تقدیر و تشکر نماییم، از خداوند متعال برای شما 
اجر اخروی و توفیق در عرصه دفاع از دســتاوردها 
و ارزش های انقلاب اسلامی را مسئلت داریم.   لذا 
این لوح به منظور قدردانــی از زحمات خالصانه، 
عاشقانه و مجاهدانه شــما در حمایت و پشتیبانی 
راهیان نور ۱۴۰۲ تقدیم حضورتان می گردد. امید 
است همواره در پیروی از فرامین ولی امر مسلمین 
و حفظ ارزش های شهدا و امام راحل تحت توجهات 

امام عصر )عج( موفق و موید باشید.
 گفتنی است، قریب به ۴۰۰ نفر از کارکنان شرکت 
گاز مازندران و خانواده شــان، فروردین ماه سال 
جــاری در قالب اردوهای راهیان نــور، از مناطق 

عملیاتی جنوب کشور بازدید کردند.
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همزمان با هفته ی کتاب و طی حضور معاون 
سیاسی استاندار؛

کتابخانه ی عمومی زنده یاد ربیع پورکَلهُر 
شهر هچیرود چالوس افتتاح شد

همزمان با هفته ی کتاب و طی حضور معاون سیاسی 
استاندار، مدیران اســتانی و مسئولین شهرستانی، 
کتابخانــه ی عمومی زنده یاد ربیع پورکلهر شــهر 

هچیرود در شهرستان چالوس افتتاح شد.
به گزارش روابط عمومی اداره کل کتابخانه های 
عمومی مازنــدران، آیین افتتــاح کتابخانه ی 
عمومی زنده یاد ربیع پورکلهر شــهر هچیرود، 
طی حضور قاسم عزیززاده گرجی، معاون سیاسی 
امنیتی و اجتماعی اســتاندار، سکینه خاتون 
مهدیان پور، مدیــرکل کتابخانه های عمومی 
اســتان، محمّد شــریفی، فرماندار چالوس، 
حجّت الاسلام محمّدرضا صالح، امام جمعه ی 
شــهر هچیرود و ســایر مســئولین شهری، 
معاونیــن اداره کل کتابخانه هــا و همــکاران 
ستادی، رئیس اداره ی کتابخانه های عمومی و 
کتابداران شهرستان، خانواده ی پورکلهر، خیّر 
کتابخانه ســاز و جمعی از خیّرین، همزمان با 
 هفته ی کتاب در شهرستان چالوس برگزار شد.

مرحــوم  عمومــی  *کتابخانــه ی 
زنده یــاد ربیــع پورکلهــر، اولیــن مــکان 
اســت هچیــرود  شــهر   فرهنگــی 

مدیرکل کتابخانه های عمومی مازندران، طی 
این آیین، ضمن بزرگداشــت یــاد رهبر کبیر 
انقلاب اسلامی، شهیدان 8سال دفاع مِقدس، 
شــهدای امنیت وَســلامت و ۱۰هزار و ۴۰۰ 
شهید استان و تبریک مناسبت های پیوسته ی 
موجود بیان کــرد: این روزها چند مناســبت 
را با هم داشــتیم؛ یکی از آنها، ســالروز ولادت 
باسعادت حضرت زینب سلام الله علیها، الگوی 
اســتقامت، مقاومت و پیام آور کربلا هســت؛ 
همچنیــن هفتــه ی کتاب وکتابخوانــی را با 
شعار "آینده خواندنی اســت"، سپری کردیم 
که امروز، پایان هفته ی کتاب اســت و به شکر 
خداوند متعال، اتفاقــات خوب کتابخوانی طی 
این هفته برای کُلّ استان رقم خورد هم اکنون 
نیز روزهای آغازین هفته ی بسیج را پشُت سر 
می گذاریم و این مناسبت را به همه ی بسیجیان 
تبریک عرض می کنم؛ بسیج، مظهر اخلاص، 
ازخودگذشتگی و شجاعت هست و خوشبختانه 
با حضور مدیران بسیجی، شــاهد رویدادهای 
 خوبی در ســطح اســتان مازندران هســتیم.

مهدیان پور در ادامه به مردم مظلوم غزه اشاره 
کرد و گفــت: این روزها، غم وانــدوه کودکان و 
زنان غزه را هم مشاهده می کنیم؛ بی گناهان و 
مظلومانی که روز به روز بر تعداد آنها و شهدایشان 
افزوده می شود؛ امیدواریم با یکدستی، یکدلی 
و همراهی همه ی امّت اســلام، بتوانیم شاهد 
 ازبین رفتن رژیم ظالم صهیونیســتی باشیم.

مدیرکل ضمن تقدیر از حضور و حمایت های 
معاون سیاسی استاندار از فعّالیت ها و برنامه های 
فرهنگــی اداره کل کتابخانه هــای اســتان و 
قدردانی از حضور خانواده ی مرحوم پورکلهر، 
خیّر کتابخانه ســاز و تبریک انتصاب فرماندار 
چالوس و آرزوی موفّقیت برای وی عنوان کرد: در 
شهرستان، دو کتابخانه داریم: کتابخانه ی بقیةالله 
شــهر چالوس و دیگــری کتابخانه ی عمومی 
مرزن آباد. متأسفانه شهر هچیرود هیچ کتابخانه 
و فضای فرهنگی نــدارد و کتابخانه ی عمومی 
مرحوم زنده یاد ربیع پورکلهر که افتتاح می شود، 
 اولین مکان فرهنگی شــهر هچیرود اســت.

وی با بیان اینکه کتابخانه ی مرحوم پورکلهر، 
مساحت ۲9۰ مترمربع دارد و برای ساخت آن، 
با کمک بنیاد برکت، خیّرین و شهرداری از محلّ 
تملّک استانی، ۱میلیارد و 35۰میلیون  تومان 
هزینه شد و فراهم سازی تجهیزات کتابخانه ای 
موردنیاز نظیر: کتابها و منابع کتابخانه، قفسه ها، 
لوازم رایانه ای، وسایل گرمایشی و سرمایشی نیز 
5۰۰میلیون تومان هزینه ی مالی دربرَداشت و 
امروز شاهد افتتاح و بهره برداری از آن خواهیم 
بود، اذعان کرد: در شهرســتان چالوس ســه 
پروژه ی کتابخانه ای نیمه تمام دیگر داریم که 
 پیشــرفت فیزیکی آنها زیر 55درصد اســت.
مهدیان پور با اشاره به سالهای احداث پروژه های 
کتابخانه ای نیمه تمام شهرســتان یادآور شد: 
پروژه های نیمه تمام کتابخانه ی مرکزی چالوس 
طی ســال ۱39۰، ســی نوا به ســال ۱39۱ و 
پردنگون نیز در ســال ۱393 احداث شــدند، 
ولی طی این سالها بدلیل عدم بودجه ی کافی 
پیشرفت چندانی نداشــتند. به یاری خدا و با 
وجود نگرش و دغدغه ی فرهنگی شما و تعامل 
بیشتر می توانیم سرعت روند تکمیل این پروژه ها 
را افزایش دهیم و در آینده ای نزدیک، شــاهد 

بهره برداری از آنها باشیم.
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با نزدیــک شــدن به ۲۲ 
بهمن و شــب عید سفرها 
آغــاز مي شــود و مــردم 
درصــدد، هســتند تــا با 
شــخصي  ماشــین هاي 
خــود چنــد روزي را دور از فضــاي شــهري به 
اســتراحت بپردازند. بــه همین خاطــر اغلب آنها 
پیش از سفر سعي مي کنند تا از وضعیت خودروي 
خــود مطلع شــوند از ایــن رو خــودروي خود را 
به نزدیک ترین تعمیرگاه یا شــاید بــه تعمیرگاه 
 معتمد خود مي ســپارند تا سفري آســوده داشته 

باشند. 
در این میان نیز افرادي هســتند که سهل انگاري 
کرده و پیش از شروع سفر سري به تعمیرگاه ها نزده 
و دل به جاده مي ســپارند اما در میانه راه با ماشین 
خاموشي مواجه مي شوند که جز خستگي براي آنها 
هیچ نداشــته است از این رو آســان ترین راهي که 
 به ذهن افراد مي رســد تماس با امداد خودروهاي 

جاده اي است. 

تمهیدات لازم براي تعطیلات آينده
علیرضا راســي، رئیس اتحادیه دارندگان تعمیرگاه 
و اتوســرویس و پارکینــگ و کارواش تهــران و 
نایب رئیس اتاق اصناف تهــران باتوجه به نزدیک 
شــدن ۲۲ بهمن و ایام عید درباره امدادرساني به 
خودروها، گفت: ۲شرکت خودروساز داخلي مانند 
ایران خودرو و سایپا در هر فصل و با توجه به شرایط، 
امدادرساني هایي را به مســافران و مردم دارند و در 
این ایام نیز این دو شــرکت مانند گذشــته وظیفه 
خود را انجام خواهند داد، از ســویي دیگر شرکت 
آسان موتور نیز در کنار این شرکت ها، امداد رساني 

به مردم را انجام خواهد داد. 
وي ادامه داد: مــا نیز در جهت بهبــود وضعیت و 
مشــتري مداري کارهاي نظارتي را انجام خواهیم 
داد، در کنار این مباحــث تصمیم داریم تا به حمل 
ماشــین ها با جر ثقیل ها و همچنین پمپ بنزین ها 
نیــز سروســاماني داده شــود.  نایب رئیــس اتاق 

اصناف تهــران گفت: بــه اعتقاد مــن همکاري و 
تجمیــع اتحادیه هایي با فعالیت هاي مشــترك و 
همگن لازم و ملزوم یکدیگرند زیرا ما اتحادیه هاي 
مرتبط با حوزه خودرو در بســیاري از مواقع در یک 
راســتا حرکت مي کنیــم از این رو اگــر بتوانیم با 
هم همراه شــویم و شورایي را تشــکیل دهیم هم 
برنامه هایمان بهتر و زودتر به نتیجه مي رسد و هم 
 توانســته ایم گام هاي بلندتري بــراي اعضاهایمان 

 برداریم. 
راســي در ادامه افزود: بــا نزدیک شــدن به عید 
شرکت هاي خودرو سازي براي سازه هاي خاص خود، 
برنامه هایي دارند که براساس برنامه هایي که تعریف 
 مي کنند به هموطنان در هر شــهر امدادرســاني 
خواهند کرد.  البته تعمیرگاه هاي ما اجازه فعالیت 
به صورت ۲۴ ســاعته ندارند و شــب ها نمي توانیم 
خدمــات لازم را بــه هموطنــان ارائــه دهیم از 
این رو بــه هموطنان توصیه مي کنیــم که پیش از 
شــروع ســفر در هر زماني، از ایمنــي خودروي 
 خود مطلع شــوند تــا با خیالي آســوده به ســفر

 روند. 

رئیس اتحادیه دارندگان تعمیرگاه و اتوســرویس 
و پارکینگ و کارواش تهــران، گفت: درحال حاضر 
متولي امدادخودروها، ایران خودرو و ساپیا این دو 
شرکت هســتند اما به زودي براي بهبود شرایط و 
همچنین سر و سامان دادن به این دو امداد خودرو، 
نظارت بر آنها به عهده صنف ما گذاشــته مي شود 
. در این خصــوص صحبت هایي صــورت گرفته و 
تصمیماتي با توافق اتاق اصناف حال و تولیدي سابق 
صورت گرفته است و ما منتظر نهایي شدن مصوبات 

براي این اتفاق هستیم. 

هر نمايندگي يك تا دو امدادخودرو دارد
وي افــزود: هــر نمایندگــي کــه با ایــن صنف 
فعالیت مي کنــد یک یــا دو امداد خــودرو دارد 
کــه براســاس صحبت هــاي گفتــه شــده باید 
وضعیــت ایــن امدادخودرو هــا ســر و ســامان 
یابد تــا بتواننــد در یک حــوزه متمرکز شــوند 
 و فعالیــت مســتمر و قابل قبولــي داشــــــته 
باشــند.  نایب رئیس اتــاق اصناف تهــران درباره 
وضعیــت خودرو هــاي تولید کشــور گفــت: دو 

خودرو ساز مهم کشور تولیداتي دارند با قیمت هاي 
متنــوع البتــه هرکــدام از این خودروهــا ممکن 
است ایراداتي داشــته باشــند اما خودروهایي که 
وجــود دارد براســاس امکانات و قیمــت هرکدام 
وضعیــت متفاوتــي با هــم دارنــد.  مــردم هر 
انــدازه که هزینه کننــد خــودروي مطلوب تر و با 
کیفیت بهتر به دســت خواهنــد آورد، البته مردم 
 ما لیاقت اســتفاده از بهترین کالاهــاي داخلي را

 دارند.  راســي درباره تعمیــر خودرو هاي وارداتي 
نیز گفــت: ماشــین هاي وارداتي در کشــور اغلب 
شناسنامه دار و داراي گارانتي هستند مانند شرکت 
آسان موتور که خودروهاي کره اي وارد مي کند و در 
کنار واردات خدمات امدادرساني را نیز ارائه مي دهد 
اما خودروهاي شخصي که وارد مي شوند ممکن است 
 گارانتي نداشته باشند و این امر در آینده مشکل ساز
 خواهد شــد.  وی در پایان گفــت : درصورتی که 
خودروی شــما دچار خرابی یا مشکلات فنی شده 
یا احتیاج به ســرویس مجدد و معاینــه فنی دارد 
 ضروری است که به واحد ها و تعمیرگاه های مجاز 

مراجعه  شود .

»کسب وکار« از وضعیت تعمیرگاه ها و امدادرساني به خودروها گزارش مي دهد 

گارانتي؛ كليد مشكل تعمير خودروهاي وارداتي

اصناف

اتحادیــه  رئیــس 
فروشــندگان لوازم یدکي 
اتومبیل و ماشــین آلات 
تهــران از واردات بي رویه 
کالاهــاي بي کیفیــت و 

غیراستاندارد لوازم یدکي انتقاد کرد. 
علي اکبر بخشي با بیان اینکه کارشناسان اتحادیه 
براي ورود لوازم یدکي به کشور باید نظارت داشته 
باشــند، اظهار کــرد: در حال حاضــر هیچ یک از 
نمایندگان اتحادیــه در واردات این کالاها نظارت 
ندارند، بنابراین پیشنهاد مي شود که کارشناساني 
از اتحادیه در وزارت صنعت حضور داشته باشند و بر 

ورود این کالاها نظارت کنند. 
وي در عین حال تاکید کرد: اتحادیه ما اطلاعاتي 
در رابطه با ورود لوازم یدکي و نظارت بر آنها ندارد 
و تصمیم گیري در این زمینه در سطح کلان کشور 

است. 
رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکي اتومبیل و 
ماشین آلات تهران همچنین در بخشي از سخنان 
خود از تشــکیل شــورایي خبر داد که متشکل از 
تمامي اتحادیه ها و بخش هاي مرتبط با خودروست 
و در زمینــه  خدمــات خودرویي و ماشــین آلات 

اقدامات لازم را انجام خواهند داد. 
وي اضافه کرد: در تلاشیم این شوراي خودرویي را 
ثبت و قانونمند کنیم. چون در حال حاضر خودرو 
حدود ۲۰ تا ۲5 متولي دارد و هر کدام در بخش هاي 

مختلف خدمات ارائه مي کنند. 
بخشي از تشکیل ساختاري در رابطه با نظارت بر 
مراکز و واحد هاي تجاري لــوازم یدکي خبر داد و 
گفت: در حــال حاضر حــدود ۱۲۰ مرکز یا واحد 
تجاري لوازم یدکي در تهران داریم که قرار اســت 
شرکتي تشــکیل شــود که وظیفه  آن شناسایي 
کالاهاي باکیفیت بوده و با ساختار جدید کالاهاي 
باکیفیت در حوزه لوازم یدکي ورود کنند و شرکت 
مربوطه نیز نظارت لازم را در این زمینه انجام دهد. 
همچنین بر روند توزیع کالا نظارت و کنترل صورت 

گیرد که درنهایت به نفع مصرف کنندگان است. 
رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم یدکي اتومبیل 
و ماشین آلات تهران با اشــاره به برگزاري سومین 
نمایشگاه تخصصي قطعات خودرو و ماشین آلات 
تهران، گفت: در این نمایشگاه بخشي از نگاه ما به 
تولید داخلي است و تولید را ارزش ملي مي دانیم 
چون تولید کنندگاني داریم که حتي به قلب اروپا 
قطعه ارســال مي کنند و ما در تلاشــیم ارتباطي 
 بین تولید و توزیع برقرار کنیم که درنهایت به نفع 

مصرف کنندگان است. 

بخشــي ایجاد ارتباط موثر بــا تولید کنندگان و 
نمایندگان رســمي برندهاي معتبر لوازم یدکي، 
ایجاد ارتباط موثر با خودروسازان و وارد کنندگان 
خــودرو، ایجاد فرصت بــراي معرفــي کالاهاي 
تولید کنندگان داخلي و ایجاد ارتباط موثر و هدایت 
زنجیره تامین قطعات یدکي خودرو و ماشین آلات 
و تاکید و جلب توجــه فعالان زنجیــره تامین به 
اســتاندارد هاي اجباري، ملي یــا جهاني قطعات 
یدکي و هویت شناســي قطعات را ازجمله اهداف 
برگزاري این نمایشگاه اعلام کرد که در اردیبهشت 

ماه  سال آینده برگزار مي شود. 
وي از مســئولان وزارت صنعت، معدن و تجارت 

درخواســت کرد که آخرین آمــار و اطلاعات در 
رابطه با ورود کالاهــا و لوازم یدکــي را بدهند تا 
بدانیم کالاها از چــه طریقي وارد مي شــوند که 
بتوانیم نظارت لازم را در ایــن زمینه انجام دهیم. 
در این باره با گمرك مذاکراتــي انجام دادیم تا اگر 
در لوازم یدکي با مشکلاتي روبه رو شدیم اتحادیه 
ما بتواند پاسخگو باشد.  بخشي مشکلات مالیاتي را 
از دیگر معضلات این صنف برشمرد و افزود: عدالت 
مالیاتي رعایت نشده و معتقدیم برخي مصوبات و 
تصمیماتي که به ما ابلاغ مي شود، قابلیت اجرایي 
ندارد و صنف ما دچار التهاب و نگراني شده است. 

رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم یدکي اتومبیل 

و ماشین آلات تهران اظهار کرد: تا چند سال اخیر 
فقط مالیات بر درآمــد را داشــتیم ولي چندین 
نوع مالیات نیز به ما اضافه شــده و از طرفي بحث 
صندوق پول را مطــرح کردند که البتــه با اصل 
این صندوق مخالفتي نداریم ولــي معتقدیم این 
 دســتورالعمل در حــال حاضر قابلیــت اجرایي 

ندارد. 
وي یادآور شــد: با جلســاتي که با ســازمان امور 
مالیاتي داشتیم بخشي از نگراني هایمان پاسخ داده 
شد و به آنها گفتیم اگر قرار است صنف ما خدمات 
بدهد باید امنیت فکري و آرامش داشــته باشــد. 
بخشي به مشــکلات مراکز تجاري در این صنف با 

سازمان آب تهران اشاره کرد و خواستار رسیدگي 
به این موضوع شد. 

وي همچنین در پاسخ به این سوال که آیا نظارتي 
بر قیمت گــذاري لــوازم یدکي توســط اتحادیه 
مي شــود؟ گفت: نظارتي بر قیمت گذاري نداریم 

چون ناظر بر واردات نیستیم. 
رئیس اتحادیه فروشــندگان لوازم یدکي اتومبیل 
و ماشین آلات تهران یادآور شــد: در حال حاضر 
حدود 75۰۰ واحد صنفي مجوزدار داریم که حدود 
۲۰۰۰ واحد آنها بدون مجوز فعالیت مي کنند که 
البته در حال سپري کردن مراحل قانوني براي اخذ 

مجوز هستند. 

 رئیس اتحادیه فروشندگان لوازم یدکي اتومبیل و ماشین آلات تهران اعلام کرد

واردات بي رويه لوازم يدكي بي كيفيت و غيراستاندارد 
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تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

استفاده از وكيل
اســتفاده از وكيل در مذاكرات حقوقي در ايران مرســوم نيست. البته در 
بســياري از معاملات، وكلا نقش تعيين كننده اي در تنظيم سند قرارداد 
دارند اما اين كافی نيست. واقعيت اين است كه وكيل مي تواند نقش يك 
مذاكره كننده را در هنگام مذاكره با طرف مقابل راجع به شرايط قرارداد ايفا 
كند. وكلا با دور انديشي درصد وقوع خطرات هزينه ساز در اجراي قرارداد 
را كاهش می دهند و مي توانند مفاد قرارداد را به خوبي تنظيم كنند. البته 
بهتر است قبل از جلسه مذاكره شما يك جلسه با وكيل تان داشته باشيد و 

آنچه را از نتيجه قرارداد مي خواهيد به او توضيح دهيد.

تعيين دستمزد در يك مصاحبه كاری
در انجام هر مصاحبه كاری، قطعا با  يك سوال روبه رو خواهيد شد: »ميزان 
دستمزد مورد نظر شما؟« و پاسخ به اين سوال در تعيين نتيجه مصاحبه 
بسيار موثر خواهد بود. در پاسخ به اين سوال ابتدا به اين نكته توجه كنيد 
كه شما فردی حرفه ای و دارای سابقه كار هستيد يا در اين حرفه، تازه كار و 

مبتدی محسوب می شويد.
 اگر حرفه ای و دارای سابقه كار هستيد  و فرد مصاحبه گر در آغاز مصاحبه 
در مورد ميزان دستمزدتان از شما پرسيد، برای حرفه ای تر به نظر رسيدن، 
بهتر است به او يادآوری كنيد مايليد ابتدا در مورد روند كار و جزئيات آن 
صحبت كنيد و چنانچه او برای دريافت پاسخ اين سوال پافشاری كرد، شما 
از او بخواهيد بودجه ای كه برای اين كار در نظر گرفته اند را اعلام كند، سپس 

با توجه به اين بودجه و مبلغ مورد نظر خود دستمزدی را تعيين كنيد. 
همچنين اگر تــا پايان مصاحبه، مصاحبه گر در مورد دســتمزد صحبتی 
نكرد، شما گفت وگو در اين مورد را حتما آغاز كنيد، در غير اين صورت به 
نظر می رسد كه دستمزد برای شما اهميتی ندارد. به خاطر داشته باشيد 
در ابتدای مصاحبه در مورد پول صحبت نكنيد چرا كه از خود تصوير يك 
فرد پول دوست را به جا می گذاريد اما در عين حال موضوع دستمزد را نيز 
مسكوت نگذاريد و با در نظر گرفتن ميزان حقوق قبلی و انتظار خودتان برای 

دستمزد دريافتی، از يك محدوده قيمت استفاده كنيد.
 اگر فرد حرفه ای نيستيد  و تازه كار محسوب می شويد، بايد با دقت به كسب 
اطلاعات در مورد دستمزد مناسب اين شغل بپردازيد، در مورد دستمزد 
مشاغل مشابه تحقيق كنيد و سپس به ارائه يك محدوده قيمت معقول به 
فرد مصاحبه گر اقدام كنيد، هم چنين اگر برای مشغول شدن در اين كار نياز 
به جابه جايی، به شهر ديگر داريد در مورد هزينه های زندگی در محل جديد 

به خوبی تحقيق كنيد و سپس دستمزد درخواستی تان را تعيين كنيد.

7 اشتباه بزرگ مديران تازه كار
هر اندازه كه با دقــت پيش برويد، باز هم 
ممكن است مرتكب اشتباهاتی شويد اما 
اگر ذهن خود را آماده كنيد و به تجربيات 
ديگران توجه كنيــد، می توانيد از وقوع 
بسياری از اين اشتباهات پيشگيری كنيد   
يا در مقابل آنها بهترين استراتژی را اتخاذ 
كنيد. در اينجا به 7 اشتباه بزرگ تازه كاران 

و استراتژی مناسبی كه می توانند در پيش بگيرند اشاره می كنيم.
دنبال مقصر نگردید : نقش خود را بشناسيد و در ارائه راه حل های مفيد 
تلاش كنيد، اين روش بهتر است تا اينكه كارمندان خود را مقصر بدانيد. 
زمانی كه خود را به عنوان كنترل كننده   آينده خويش می بينيد، می توانيد 
سخن خود را با كارمندان تان تغيير دهيد و بگوييد: بايد تمام تلاش مان را 

انجام دهيم تا اين كار به سرانجام برسد.
اولویت کارتان را مشخص کنید : پيامی  به كارمندان تان بفرستيد مبنی 
بر بيان اولويت های كاری و تمركز بر كاری كه در دست  دارند.  رعايت نكردن 

اولويت هاي كاری گاه كارمندان را دچار مشكل و سردرگمی   می كند.
 جلوتر از زمان حرکت کنید  : آينده خود را تصور كنيد و برای رسيدن 
به آن تمهيدات لازم را بينديشيد .از اطرافيان و دوستان خود كه اطلاعاتی 

در زمينه مشكل شما دارند كمك بگيريد و از اما و اگر ها فاصله بگيريد.
 نقش بازنده ها را بازی نکنید: تشخيص مشكلات، شركت شما را به هيچ 
جا نمی رساند مگر اينكه از راه حل های مديريت راهبردی پيروی كنيد. در 
راس يك سازمان بودن به معنی داشــتن اطلاعات كامل  است، منطقی 
باشيد و اين چنين رفتار كنيد. حتی اگر اطلاعات تان كافی نيست هرچه 

سريعتر اطلاعات خود را به روز و كامل كنيد.
فقط جلوی پای خود را نبینید: همكاری در لحظه های سخت مهم تر از 
هميشه است،  بنابراين زيركانه است كه به خاطر آينده   شركت هر رقابتی 
را كنار بگذاريد.اگر شما با كارمندان تان كار كنيد، ايده ها و فكرهای زيادی 
برای انجام كارها داريد. همكاری می تواند يك راه بسيار قوی در پيشرفت 
شــغل برای بهبود دوباره كارها باشــد؛ بر خلاف تصور شما، وقتی كارها 
به صورت تان خيره شــده اند، ديگر احســاس تنهايی و درهم شكستن 

نمی كنيد.
  هم شنونده باشید هم گوینده: به ياد داشته باشيد چيزی كه در طول 
ملاقات ناگفته مانده به اندازه   محتوای دســتور جلســه مهم است. اگر ما 
درباره نگرانی ها و ترس ها بحث نكنيم، دو سوم چيزی كه مربوط به موفقيت 
پروژه است را از دست می دهيم. به طور واضح و شفاف در مورد موضوعات و 
ابهامات ذهن تان با طرفتان صحبت كرده و مساله را حل كنيد. گاهی همين 

ابهامات كوچك ريشه عمده مشكلات هستند.
 امیدوار باشید: در محل كار، »بدبختی« دوست شركت نيست، پس تلاش 
كنيد و روی احتمالات و موقعيت های مثبت برای آينده كاری شركت تان 
تمركز كنيد. شما بيشتر با خوش بينی و اميدوار بودن، درباره آينده اطمينان 
پيدا می كنيد. سعی كنيد با مثبت انديشی جاذب افراد و موقعيت هاي عالی 

برای شركت تان باشيد.

راهنما

پيشنهاد

اورژانس کسب و کار

اين روزها، محدوديت موقعيت های كاری از يك سو 
و بحران اقتصادی از سوی ديگر باعث مي شود افراد 
فعال در مشاغل مختلف، در بسياری از موارد بدون 
تامل و ارزيابی يك شغل، وارد حرفه مربوطه شوند 
و با وجود ناسازگاری ماهيت آن شغل با خصوصيات 
شخصيتی و مهارتی شــان، بلافاصله اين پيشنهاد 
شغلی را بپذيرند؛ حاصل چنين شرايطی مي تواند 
افت بازدهی شما به علت نارضايتی از شرايط كار و 
حتی بلااستفاده ماندن مهارت و استعداد شما برای 
تمام عمرتان باشــد. اين در حالی است كه امكان 
بررسی همه ابعاد يك حرفه و تصميم گيری صحيح 
در مورد پذيرفتن و باقی ماندن در يك كار هميشه 
وجود دارد. آنچه را كه اين مقاله با شــما در ميان 
می گذارد، اين است كه كی و چگونه از كلمه »نه« 

استفاده كنيد.

  ایده آل های خود را در ذهن تان طراحی 
کرده و سپس مطرح کنید

با وجود اوضاع پريشــان اقتصادی، شــما بايد در 
اولين ملاقات با فرد مصاحبه كننده، خواســته ها و 
انتظارات تان از كار را به طور كامل مطرح كنيد. در 
حقيقت بايد ابتدا با خودتان صادق باشيد و ببينيد 
از يك شــغل چه مي خواهيد؟ سپس برای رسيدن 
به شــرايط كاری مورد نظرتان وارد مذاكره شويد؛ 
چراكه در حقيقت با مطرح نكردن خواسته های تان، 
به آسانی خود را از  دسترســی به بعضی فرصت ها 

محروم كرده ايد.

  کسب اطلاعات
پيش از ارسال درخواست يا مراجعه حضوری برای 
يك شــغل، تا جايی كه ممكن است در مورد مدير 
شــركت، كاركنان آن، چشــم انداز و اهداف آينده 
شركت و برنامه های مالی شركت در سال های آينده، 
اطلاعات به دســت آوريد. با توجه بــه رقابت های 
پيچيده بازار كار امروز و اوضاع نامناسب اقتصادی 

امكان ورشكستگی برای هر شــركتی وجود دارد، 
بنابراين اطلاعات بيشتر پيرامون يك محل كار، در 
مورد هر يك از ابعاد ذكر شده، مي تواند به شما در 
تصميم گيری صحيح كمك كنــد. با توجه به نفوذ 
بالای اينترنت در دنيای امروز انجام تحقيق در مورد 
يك شركت و آينده آن بسيار آسان شده است، حتی 
مي توانيد از شــبكه های اجتماعی برای شــناخت 

بيشتر مدير و كاركنان آن شركت استفاده كنيد.

  تداخل زمانی در پذیرفته شــدن برای 
چند موقعیت شغلی

در بسياری از موارد شما هم زمان برای چند شغل 
درخواســت مي دهيد و با فاصله زمانــی در دو تا 
سه موقعيت شــغلی نيز پذيرفته مي شويد. در اين 
حالت برای شــروع به كار عجله نكنيد و هر يك از 
موقعيت های موجود را در مقايســه با توانايی ها و 
خواسته های خود بســنجيد. همچنين در بررسی 
اين موقعيت ها با خودتان روراســت باشيد، به اين 

معنی كه يــك دفتر كار فريبنده يــا همكارانی كه 
از دوســتی و همراهی با آنها لــذت خواهيد برد، 
 شما را از انتخاب شــغلی با امكان پيشرفت و ترقی

 محروم نكند.

روبه رویی با موقعیــت کاری نه چندان 
ایده آل

در محدوديــت موقعيت های كاری، ممكن اســت 
ديگران در توصيف منافع يــك كار اغراق كنند يا 
شــما به دليل اينكه مدت زيادی بيــكار بوده و به 
دنبال كار مي گشتيد، پس از آشنايی با يك موقعيت 
شغلی، ارزيابی صحيحی از اين شغل نداشته باشيد. 
در اين موارد، شغل را به طور امتحانی بپذيريد، مثلا 
از قراردادهای شــش يا 9 ماهه استفاده كنيد.  هم 
چنين از اينكه يك شــغل را به طور موقت بپذيريد 
هراسی نداشته باشــيد، شما مي توانيد برای كسب 
درآمد در يك شغل مشغول به كار باشيد و هم زمان 

به دنبال موقعيت های كاری ايده آل نيز بگرديد.

  اگر پاسخ شما  برای پذیرفتن یک شغل 
منفی است

اگر حين مصاحبه متوجه شــديد ممكن اســت، 
ايــن كار را نخواهيد، با خودخواهــی فرد ديگری 
را از ايــن موقعيت شــغلی محــروم نكنيــد و به 
مصاحبه كننــده اعــلام كنيد ممكن اســت اين 
كار را نپذيريــد؛ حتی بهتر اســت موانع موجود و 
خواســته هايتان را نيز مطرح كنيــد، چراكه اين 
فرآيند مي توانــد در شــكل گيری موقعيت كاری 
مورد نظر شما كمك كننده باشد. انتخاب يك فرد 
برای يك موقعيت كاری آسان نيست  و ممكن است 
وقت و انرژی زيادی صرف انتخاب شما شده باشد، 
پس با احتياط به پذيرفته شــدن در يك كار »نه« 
بگوييد، چون ممكن اســت در آينده باز هم به شما 
و تخصص تان نيازمند شوند، پس در عين نه گفتن، 
ســابقه و تصوير خوبی از خود برجــای بگذاريد؛ 
موقعيت كاری مزبور را كوچك نشماريد و قدردانی 

و تشكر را نيز فراموش نكنيد.

آيا هميشه و در هرشرايطی بايد يك پيشنهاد شغلی را پذيرفت؟

راه درست »نه«گفتن

شيوه متمدنانه ترک كار
توصيه

حق سرقفلی يا مالكيت
مفهوم عرفی حق ســرقفلی در بــازار با آنچه 

قانون گذار از آن ياد كرده،  متفاوت اســت.  
در قراردادهای  مختلفی موضوع انتقال حق 
سرقفلی درج می شود اما از جنبه حقوقی 
بين انتقــال مالكيت ملــك و انتقال حق 
ســرقفلی تفاوت فراوان وجود دارد. حال 
چگونه بايد تشخيص دهيم قرارداد بيع واقع 
شده يا حق سرقفلی منتقل شده است؟ دو 
نكته ساده وجود دارد برای اينكه مطمئن 

شويم انتقال حق سرقفلی نيست اول اينكه انتقال دهنده مالك خود ملك 
باشد. دوم اينكه آن ملك مستاجر نداشته باشد. در نظام تقنينی ايران بدون 
وجود رابطه استيجاری، فرض وجود سرقفلی منتفی است. تنها برای مستاجر 
يك ملك حق سرقفلی را می توان متصور بود. به عبارت ساده تر يك شخص 
واحد نمی تواند هم مالك ملك باشد و هم مستاجر آن. لذا مالك يك ملك 

هرگز نمی تواند حق سرقفلی را منتقل كند.
 اگر مالك يك ملك در قرارداد به جای موضوع بنويسد حق سرقفلی ، حتما 
بايد مستاجر قبلی وجود داشته باشــد. زيرا مالك ملك نمی تواند مالك 
سرقفلی هم باشد. طبق قانون روابط موجر و مستاجر مصوب سال1356 
ممكن است مالك ملزم به تنظيم سند رسمی اجاره به نام مستاجر جديد 
شود اما حق سرقفلی از مستاجر قبلی به مستاجر جديد منتقل می شود، 

نه از مالك به مستاجر دوم.
 گاهی مواقع نيز مالك ملك اصل مالكيت نســبت به عين مســتاجره را 
به غير يا خود مستاجر منتقل می ســازد. اگر به مستاجر منتقل شود ، دو 
عنوان مالك ملك و مالك سرقفلی در شخص واحد جمع و حق سرقفلی 
ســقوط می كند اما در صورتی كه اصل مالكيت به غير از مستاجر منتقل 
شود، اين قرارداد بيع ملك بوده و خللی به حق سرقفلی متعلق به مستاجر 

وارد نمی كند.
 باتوضيح فوق به طور اجمالی مشخص شد در چه مواردی بيع)انتقال اصل 
مالكيت( صورت می گيرد و در چه مواردی انتقال حق ســرقفلی منتقل 
شده است اما فايده تميز اين دو درتفاوت اثر ناشی از هر يك از قراردادهای 
مذكور است. اگر حق سرقفلی منتقل شود، انتقال گيرنده مستاجر جديد 
محسوب می شود و همه قواعد راجع به يك مستاجر بر او حاكم است و در 
صورت انتقال اصل مالكيت، انتقال گيرنده مالك ملك محسوب می شود، 
اعم از اينكه برای ملك مستاجر وجود داشته باشد يا اينكه نداشته باشد. 
البته در صورتی كه برای ملك مستاجر صاحب حق سرقفلی وجود داشته 
باشــد مالك جديد نمی تواند در منافع ملك تصرف كند مگر در صورت 
تخليه مستاجر به يكی از علل قانونی و يا پرداخت ارزش سرقفلی به وی. 
حال می توان به اهميت اين بحث بيشتر پی برد. درصورت عدم اطلاع از 
حقيقت عقد، ممكن اســت ضرر های جبران ناپذيری بــه انتقال گيرنده 

وارد شود.

حقوق کسب و کار راهکار

تصور كنيد يك روز صبح با ايده ای درباره يك كسب 
و كار اينترنتی از خواب بيدار می شــويد ايده ای به 
بزرگی فيس بوک و توييتر و يا حتی كوچك تر مثل 
دستور آشپزی جديد برای خانم های خانه دار و يا حتی 
يك سايت فروش بليت تئاتر و سينما. لذت ناشی از 
خيال پردازی درباره اين ايده از صبح تا شب شما را رها 
نمی كند،  هنگامی كه پشت ميز كارتان  نشسته ايد 
تنها جسمتان ســركار حاضر است، در موردش فكر 
می كنيد و يادداشت می نويسيد، سعی می كنيد ايده را 
بيشتر بپرورانيد و پخته تر كنيد. تا نزديكی های بعد از 
ظهر احتمالا ايده صبحگاهی شما پخته تر شده و حالا 
داريد خودتان را در يك خانه بزرگتر و با يك اتومبيل 
جديدتر تصور می كنيد. ممكن است به ذهنتان برسد 

ايده تان را با همسر و دوستان مطرح كنيد و در ميان 
بگذاريد البته وســواس داريد موضوع طوری نباشد 
كه همه ايده را بــرای ديگران تعريف كنيد. مقاله ای 
در روزنامه يا يك ســايت اينترنتی می خوانيد كه تا 
حد زيادی به آينده اميدوارتان می كند. در تعطيلات 
آخر هفته زوايای بيشتری از ايده تجاری تان را واكاوی 
می كنيد؛ حتی طرح تجاری اش را هم در می آوريد، 
بعد ناگهان دلواپسی غريبی وجودتان را فرا می گيرد 
كه نكند اين ايده را قبلا جايی و يا كســی استفاده 
كرده باشد به سراغ اينترنت می رويد و در گوگل هر 
آنچه به ايده شما مربوط می شود جستجو می كنيد 
دلواپسی ديگری كه سراغتان می آيد اين است كه پول 
و سرمايه لازم را برای عملی كردن ايده تان نداريد و تا 

زمانی هم كه بتوانيد سرمايه لازم را فراهم كنيد كس 
ديگری سود كار شما را به جيب زده باشد و ايده شما 
را به نام خود استفاده كند. حالا فرض كنيد موسسه 
ای با آدم های فنی و متخصص ايده شــما را ارزيابی 
و امكان سنجی كنند و شــما در 60 ثانيه برای آن ها 
توضيح بديد كه می خواهيد چه كاری انجام دهيد 
، تيمی تشــكيل بدهند و ايده را ظرف مدت 3 روز 
تبديل به واقعيت، يا حداقل يك كالای اوليه كنند. 
خب نظرتان چيست؟ شايد جوابتان منفی باشد! تا 
اين لحظه خيلی روی اين ايده كار كردی و فكر كردی 
اين ايده واقعا ايده خوبی اســت. چه ضمانتی هست 
كه كسانی كه اين ايده را می شــنوند، بعدا بيرون از 
اين رويداد ايده را ندزدند و خودشان اجرايش نكنند؟ 

هیچ ایده ای بدون اجرا نمی تواند عالی باشد

ممكن است به علت نارضايتی از دستمزد، همكاران، 
محل كار يا شرايط كاری، قصد ترک شغل فعلی تان 
را داشــته باشــيد و نهايتا با پيداكردن كارجديد، 
می خواهيد محــل كار قبلی تان را تــرک كنيد. در 
قدم اول به ياد داشته باشيد كه بی سروصدا به دنبال 
كار جديد بگرديد در غير اين صورت ممكن اســت 
 پيش از پيــدا كردن كار جديد، رئيس تان شــما را

 اخراج كند.
 همچنين فرســتادن رزومه و جســتجو برای كار 

جديد را در ســاعاتی غيــر از ســاعات كاری تان 
 انجــام دهيــد. لطفــا محــل كار فعلــی را بــه 
عنــوان موقعيــت ســوخته تلقــی نكنيــد و 
 تــا لحظــه آخــر رفتــار خوبی بــا همه داشــته

 باشــيد، شــما از آينده خبر نداريد ممكن اســت 
رئيس فعلی شــما يا هر كــدام از همكاران تان در 
آينده نه چندان دوری مجددا رئيس شــما باشند، 
همچنين پيش از ترک كار قبلی، تســويه حساب 
مالی تان را كامــل كنيد. در مــورد موقعيت كاری 

جديد، به همكاران تان فخر فروشــی نكنيد، معلوم 
نيســت تحريك حســادت آنها حتی در روزهای 
آخر برای شــما خالی از دردســر باشــد. حتی در 
روزهای آخر هم به موقع در محل كار حاضر شويد 
 و تا آخرين دقايق ســاعت كاری نيــز به خوبی كار 

كنيد. 
ممكن است فردی را به عنوان جايگزين شما تعيين 
كنند و از شــما بخواهند تا به آموزش او بپردازيد، 
در اين صورت خســت به خرج ندهيد و با دست و 

دلبازی هر آنچه را كه لازم اســت به طور كامل به 
او ياد بدهيــد.  در پايان ضمن يــك نامه كتبی و با 
نهايت تشكر و قدردانی از رئيس تان، دست كشيدن 
از كار را اعلام كنيد، از فرصت شــغلی كه به شــما 
اعطا كرده بود، تشكر كنيد و تاكيد كنيد تنها برای 
از دست ندادن يك موقعيت كاری طلايی ناچار به 
ترک كارتان شــده ايد. در پايان باوقــار، مهربانی و 
 جا گذاشــتن خاطرات خوب از خود، محل كارتان 

را ترک كنيد. 


